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Inhoud
Nr. 18 Maandag 23 maart 1987

Berichten van verhindering, blz. 589

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 589

Voorstellen van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 589

Verslagen
Indiening, blz. 589

Beraadslaging van de Vlaamse Executieve
Indiening en verwijzing, blz. 590

Opmerking van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 590

Mededeling van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 590

Arrest van het Arbitragehof
Indiening, blz. 590

Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 65)
Indiening, blz. 590

Mededeling van de Voorzitter
Wijziging in verwijzing naar Commissie,
blz. 590

Onderzoek naar de taalgroep
Verdaging, blz. 591

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenscha  voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1686-1987)  - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
7 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting) ’

-
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichtin )
- 8 1986-1987) - Nrs. 1 (Erratum +B
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking, blz. 591

Sprekers : Minister L. Waltniel, de
heren F. Vermeiren, verslaggever, P.
Tant , verslaggever, J. Van Elewyck,
A. Denys, H. Schiltz, G. Verhaegen,
mevrouw M. Vogels

Buitenlandse en Externe Aangelegenhe-
den, blz. 635

Sprekers : de heren H. Suykerbuyk,
P. Peeters, M. Decoster, W. Luyten,
Minister P. Deprez

Regeling van de werkzaamheden, blz. 647

Nr. 19 Dinsdag 24 maart 1987
Morgenvergadering

Berichten van verhindering
Indiening en verwijzing, blz. 649

Rapport van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 649

Mededeling van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 649

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenscha
- 9-A (1$

voor het begrotingsjaar 1986
86-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting) ’

. -
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking (Voortzetting)
Leefmilieu, blz. 649

Regeling van de werkzaamheden, blz. 731
S
J

rekers : de heren J. Van Elewyck,
Schiltz, mevrouw N. Maes, de heer

G: Verhaegen, Minister G. Geens

Sprekers : de heren E. Vandebosch,
verslaggever, L. Vanvelthoven , J .

Ontwerp van decreet houdende aanpas-

Bosmans,  A.  Geens,  F.  Cauwen-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-

berghs, J. Sleeckx, J. Laverge
meenscha
- 9-A (16

voor het begrotingsjaar 1986
86-1987) - Nrs. 1 en 2

Regeling van de werkzaamheden, blz. 667 Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-

Nr. 20 Dinsda
ti

24 maart 1987
Mi dagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 669

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenscha  voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A ($86-1987)  - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking (Voortzetting)
Leefmilieu (Voortzetting), blz. 669

S rekers : de heren E. Gryp, C. Mar-
cKand, N. De Batselier, W. Cortois,
F. Vermeiren, Minister J. Lenssens

Binnenlandse Aangelegenheden, blz. 688
S
sP

rekers : de heren G. Cardoen, ver-
aggever, M. Galle, F. Vermeiren, E.

Vankeirsbilck, J. Desseyn, P. Tant,
A. Vangronsveld, C. Marchand, Mi-
nister J. Pede

Huisvesting
Stadsvernieuwing, blz. 708

S rekers : de heren C. Marchand, ver-
s aggever, H. De Loor, 0. Meyntjens,P
W. Taelman, J. Pepermans, J. De Se-
ranno, J.P. Pillaert, C. Marchand, Mi-
nisters P. Akkermans. J. Pede

Regeling van de werkzaamheden, blz. 729

Nr. 21 Woensdag 25 maart
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 731

Motie van orde

lichting) ’
-

- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking (Voortzetting)
Economie, Tewerkstelling en Energie,
blz. 733

S
P

rekers : de heren L. Dhoore, ver-
s aggever, N. De Batselier, W. De-
saeyere

Regeling van de werkzaamheden, blz. 741

Nr. 22 Woensda 25 maart 1987
Mi dagvergaderingf

Berichten van verhindering, blz. 743

Voorstel van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 743

Omslag 2
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Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting) ’
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking (Voortzetting)
Economie, Tewerkstelling en Energie
(Voortzetting), blz. 743

Sprekers : mevrouw M. Vogels, de he-
ren J. De Roo, J. Laverge, A. Denys,
0. Van Ooteghem, W. Cortois, E.
Van Rompuy, Minister G. Geens, de
heren H. Schiltz, N. De Batselier

Ruimtelijke Ordening
Natuurbehoud en Groenvoorziening
Landinrichting en waterbeheersing, blz.
767

Sprekers : de heren G. Beerden, ver-
slaggever, J. Leclercq, M. Van houtte,
J. Sauwens, mevrouw M. Vogels, M.
Capoen, J. De Seranno, Minister J.
Pede, J. Lenssens, P. Deprez

Regeling van de werkzaamheden, blz. 792

Nr. 23 Donderdag 26 maart 1987
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 793

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 9
Algemene bespreking (Voortzetting)
Welzijn
Gezondheid, blz. 793

Sprekers : de heren J. Van Hecke,

verslaggever, L. Hancké, L. Vanho-
renbeek, mevrouw M. Vogels, de he-
ren E. De Groot, G. Cardoen, me-
vrouw C. Smitt, de heer J. Valkeniers

Regeling van de werkzaamheden, blz 811

Nr. 24 Donderdag 26 maart 1987
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 813

Ontwerp van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 813

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 9
Algemene bespreking (Voortzetting)
Welzijn
Gezondheid (Voortzetting), blz. 813

Sprekers : Minister R. Steyaert, J.
Lenssens, de heren J. Valkeniers, L.
Hancké, J. Van Hecke, J. Caudron

Onderwijs en Vorming, blz. 828
Sprekers : de heren F. Piot, verslagge-
ver, A. Laridon, E. Beysen, mevrouw
N. Maes, de heer C. Moors, mevrouw
M. Van Puymbroeck, de heren E. Fla-
mant, L. Vanhorenbeek, M. Desut-
ter, Minister T. Kelchtermans

Media, blz. 848
Sprekers : de heren W. Seeuws, ver-
slaggever, H. Van Rompaey, J. Bos-
mans, P. Chevalier, A. De Beul, L.
Lenaerts, Minister P. Dewael

Regeling van de werkzaamheden, blz. 870

Nr. 25 Vrijdag 27 maart 1987
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 871

Ontwerp van decreet houdende aanpas-

sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 9
Algemene bespreking (Voortzetting)
Snort, blz. 871

I Sprekers : de heren P. Vandermeulen,
verslaggever, A. Diegenant, P. De
Weirdt, 0. Van den Broeck,  J. Cau-
dron, C. De Clercq, J. De Roo, A.
Denys, Minister P. Dewael

Cultuur, blz. 886
Spreker : de heer F. Bosmans, ver-
slaggever

Regeling van de werkzaamheden, blz. 890

Nr. 12 Vrijdag 27 maart 1987
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 891

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor hetbegrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 10
Algemene bespreking (Voortzetting)
Cultuur (Voortzetting), blz. 891

Sprekers : de heren M. Galle, F. Bos-
mans, J. Vandermarliere, A. De Beul,
mevrouw M. Van Puymbroeck, de he-
ren M. Desutter, P. Breyne, mevrouw
N. Maes, de heren W. Seeuws, L.
Dierickx, A. Bourgeois, mevrouw L.
Detiège, de heren L. Hancké, A. De-
nys, Minister P. Dewael

Vaste Nationale Cultuurpactcommissie
Benoeming van een vast lid, blz. 922

Omslag 3
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Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Artikelsgewijze bespreking, blz. 922
Hoofdelijke stemming, blz. 923

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987)
lichting)

- Nr. 1 (Algemene toe-

- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 10
Artikelsgewijze bespreking, blz. 927

Sprekers : mevrouwen M. Vogels, N.
Maes, de heer H. Schiltz, Minister G.
Geens, de heren 0. Van Ooteghem,
V. Anciaux

Hoofdelijke stemming, blz. 952
Sprekers : de heren H. Schiltz, J. Van
Elewyck, mevrouw M. Vogels, de he-
ren G. Verhaegen,  H. Denys

ting van het Ministerie van
Gemeenschap te Brussel

de Vlaamse

Hoofdelijke stemming, blz. 956

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer H. De Loor tot de heer J. Lens-
sens, Gemeenschapsminister van Volks-
gezondheid en Leefmilieu, over de fusie
van de Vlaamse Waterzuiveringsmaat-
schappij met de Waterzuiveringsmaat-
schappij van het Kustbekken en de malai-
se onder het personeel van de VWZ
Hoofdelijke stemming, blz. 957

Regeling van de werkzaamheden, blz. 958

Artikelsgewijze bespreking, blz. 924
S
lif

rekers : de heer J. Van Elewyck,
inisters J. Lenssens, G. Geens

Hoofdelijke stemming, blz. 926

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer N. De Batselier tot de heer G.
Geens. Voorzitter van de Vlaamse Execu-
tieve, Gemeenschapsminister van Econo-
mie en Werkgelegenheid, over de huisves-

Bijlagen
Begrotingstabellen, blz. 959

Omslag 4
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19e vergadering Dinsdag 24 maart 1987
Morgenvergadering

VOORZITTER : de heer M. Oli-
vier, Eerste Ondervoorzitter

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.
- De vergadering wordt geopend om
10 uur.

Vlaamse Gemeenschap en het
Vlaamse Gewest over het jaar
1980
- 15A  (1986-1987) Nr. 1

Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting.

De Voorzitter: Dames en heren, de
vergadering is geopend.

MEDEDELING VAN HET RE-
KENHOF

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

W. Van Durme, F. Willockx ; ge-
zondheidsredenen.

P. Chevalier, J. De Bremaeker ; bui-
tenslands.

H. Suykerbuyk, L. Van den Brande,
V. Van Eetvelt ; ambtsverplichtin-
gen.

F. Vreven ; familieverplichtingen.

RAPPORT VAN HET REKEN-
HOF

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : Het volgende rapport
van het Rekenhof werd ingediend:

- Rapport van het Rekenhof over
de begrotingsrekening van de

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende mede-
deling van het Rekenhof werd inge-
diend :

- Mededeling van het Rekenhof in-
zake de uitvoeringsrekening van
de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap over het jaar 1980

Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende aanpassing van de begroting
van de Maamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1986
- 9A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1987

- 6 (1986-1987) Nr. 1 (Algemene
toelichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de begroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotings-
jaar 1987
- 6 (19864987) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erra-
tum + Bijlagen) tot 8

Algemene bespreking (Voortzetting)

De Voorzitter: Dames en heren, aan
de orde is de voortzetting van het
begrotingsdebat.

LEEFMILIEU

De Voorzitter : Aan de orde is de
begrotingsmaterie leefmilieu, waar-
voor Minister Lenssens bevoegd is.

De heer Vandebosch, verslaggever,
heeft het woord.

De heer E. Vandebosch, verslagge-
ver (op de tribune) : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister,
collega’s, zoals de Voorzitter heeft
aangekondigd, heb ik de eer verslag
uit te brengen van de besprekingen
in de Commissie voor Leefmilieu
naar aanleiding van de begroting-
1987.

Wat de aanpassing van de begroting-
1986 betreft, kan ik uiterst kort zijn
aangezien deze bespreking in de
Commissie niet aan de orde is ge-
weest. Mijn uiteenzetting zal zich dan
ook beperken tot de essentiële

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 19
24 maart 1987

Berichten van verhindering
Ingekomen stukken
Begrotingsontwerpen 649
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Vandebosch

klemtonen en tot de begroting-1987.

Het schema van de uiteenzetting dat
ik zou willen aanhouden voor dit ver-
slag valt uiteen in twee delen: ten
eerste, het verslag als dusdanig en de
besprekingen daaraan gekoppeld in
de Commissie; ten tweede, indien de
Voorzitter van de Vlaamse Raad het
mij toelaat, zou ik na de uiteenzetting
van het verslag nog enkele vragen
willen stellen in mijn persoonlijke
naam.

Tijdens de vergadering van de Com-
missie voor Leefmilieu, die plaats
vond op 17 februari ll., werd vooral
het accent gelegd op de beleidsinten-
ties van de Minister, en minder op
de eraan verbonden budgettaire
inkleding. Tijdens de vergadering
van de Commissie zelf werden geen
amendementen ingediend. Achteraf
hebben wij wèl vernomen dat na de
indiening van het verslag nog één
amendement werd neergelegd dat er- 4
toe strekt de post ,,campagne van het
Europees Jaar van het Leefmilieu”
enigszins aan te passen. Hieromtrent
zal nog gelegenheid zijn tot een de-
bat.

De Minister heeft van de bespreking
van de begroting leefmilieu gebruik
gemaakt om uiteraard zijn belang-
rijkste beleidsaccenten toe te lichten.

Hij is daarbij vertrokken van het al-
gemeen kader dat geboden wordt
c@or  het Europees Jaar van het Leef-
milieu dat een aantal concrete doel-
stellingen voor ogen heeft : eerst en
vooral wat normaal is de verdere be-
wustmaking en sensibilisering van de
brede bevolkingslagen en verder dit
lijkt wel het belangrijkste accent te
zullen worden van dit Europees Jaar
van het Leefmilieu de integratie van
het milieubeleid in andere beleidssec-
toren. We zullen daar later nog op
terugkomen. Ook wenste de Minister
zijn beleid voor 1987 te bouwen op
een vijftal pijlers die hij dan ook aan
de commissieleden heeft toegelicht.
Deze vijf pijlers zijn: het afvalstoffen-
beleid, de uitvoering van het milieu-
vergunningsdecreet , de geluidswet-
geving,  de luchtverontreiniging en
water- en bodembeleid.

Met betrekking tot het afvalstoffen-
beleid dat als doel heeft het afvalstof-
fenprobleem als dusdanig op een
planmatige manier verder onder con-
trole te krijgen wordt vooral het ac-
cent gelegd op de preventie, op de
recyclage en, zoals de Minister het
uitdrukte, op de brongerichte aan-
pak. Bij dit alles is het Afvalstoffen-
plan, dat strekt over de periode 1986-
1990, een belangrijke basis. Voor de
huishoudelijke afvalstoffen neemt de
Minister een trend waar van groot-
schalige naar kleinschalige projecten
die eveneens gericht zijn op recycla-
ge. Ook kondigde de Minister een
aantal innoverende proefprojecten
aan met betrekking tot energiewin-
ning uit afval. De politiek van de ver-
dere verspreiding van containerpar-
ken over het Vlaamse land zal wor-
den voortgezet met meer spreiding
naar de wijken toe.

Voor de problematiek van de indus-
triële afvalstoffen werd een decreet
uitgewerkt met betrekking tot de re-
geling voor verwijdering van giftige
en gevaarlijke stoffen. De stortplaat-
senactie  anderzijds, die in 1982 werd
ingezet en die tot op heden succesvol
verloopt, zal worden voortgezet met
daarbij verder onderzoek van de mo-
gelijke impact op de omgeving en de
te nemen maatregelen rond gevaarlij-
ke sites. De Minister bestempelde
het als essentieel dat er voldoende
verwijderingsmogelijkheden worden
gecreëerd ten opzichte van de indus-
triële afvalstoffen. Daarbij wenst hij
ook bijzondere aandacht te verlenen
aan sommige categorieën industriële
afvalstoffen en ook bijzondere afval-
stoffen zoals ziekenhuisafval, auto-
wrakken, rioolslib en septisch mate-
riaal.

De tweede pijler van het milieubeleid
1987 zal de uitvoering van het milieu-
vergunningdecreet worden. Zoals de
Raad zich zal herinneren is dit mi-
lieuvergunningsdecreet goedgekeurd
op 28 juni 1985 en moet dit de basis
vormen voor het efficiënt en geïnte-
greerd vergunningsbeleid inbegrepen
de milieu-effectrapportering en de
veiligheidsrapportering voor grote in-
dustrieën. Het uitvoeringsbesluit is
op dit ogenblik evenwel nog hangen-
de bij de Raad van State.

De derde pijler is de geluidswetge-

ving waar de Minister aankondigt
verder te zullen werken aan de uit-
voering van een aantal Europese
richtlijnen ter zake. De Minister
maakte de Commissie en ook de
Vlaamse Raad attent op de mogelijk-
heden tot opleiding van gemeentelij-
ke ambtenaren, het invoeren van een
vergunningsplicht voor terreinen
voor modelvliegtuigen en tenslotte
het verruimen van de vergunnings-
plicht en controlemogelijkheden op
de dancings.

De vierde pijler heeft betrekking op
de luchtverontreiniging, waar de Mi-
nister een algemeen luchtzuiverings-
programma aankondigt met twee be-
langrij ke objectieven, enerzijds de
vermindering van de luchtverontrei-
niging in het algemeen door de indus-
trie en, anderzijds, een bijzonder ac-
cent op de beperking van industriële
emissies in zones die reeds een be-
langrijke luchtverontreiniging ken-
nen.

De Minister zal hiervoor drie belang-
rijke beleidsinstrumenten inzetten
met name de emissie-inventaris, de
techniek van de milieu-scanning, de
uitbouw van Vlaamse regionale
meetnetten.

De laatste pijler van het beleid is het
water- en bodembeleid waarbij eerst
aandacht zal worden geschonken aan
de bescherming van de oppervlakte-
wateren, de voortzetting van het in-
vesteringsbeleid ter zake, met als ba-
sis het algemeen waterzuiveringspro-
gramma,  waarvan tot op heden de
resultaten door de Minister hoopge-
vend werden genoemd.

Overigens valt op te merken dat de
voorziene kredieten in de begroting
1987 met 15 procent zullen gestegen
zijn.

Een ander accent inzake de opper-
vlaktewateren is de verschuiving naar
eerder kleinschalige waterzuiverings-
projecten voor een aantal landelijke
gebieden. Het vergunningsbeleid zal
worden voortgezet met onderzoek
naar de mogelijkheden van inschake-
ling van milieu-ambtenaren van pro-
vincie en gemeenten. Ook werd de
voorbereiding aangevat van de aan-
duiding van een aantal kwaliteits-
doelstellingen inzake oppervlaktewa-
teren.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 19
24 maart 1987 Begrotingsontwerpen 650



— 	 milieucon- 

waterzui-

water- 
mi- 

desgeval- 

West- 

bodem- 

beleidssecto- 

werkgelegenheids- 

eer- 

- 	 intercom- 

allesom- 

subsidiërings- 

Vandebosch

De herstructurering van de waterzui-
veringsmaatschappijen is tot op he-
den bekend in de vorm van een ont-
werp van decreet van fusie van water-
zuiveringsmaatschappijen. Dit ont-
werp van decreet bevindt zich op het
ogenblik bij de Raad van State.

Wat betreft de bescherming van de
bodem en het grondwater zullen in
1987 de provincies Oost- en West-
Vlaanderen aan de beurt komen voor
een aantal kwetsbaarheidskaarten en
zal dit jaar een aanvang worden ge-
maakt met het decreet op de dierlijke
meststoffen.

In verband met het water- en bodem-
beleid, zal de Vlaamse Gemeenschap
haar watervoorziening verder uitbou-
wen en beveiligen aan de hand van
drie accenten: verdere uitbouw van
de infrastructuur in Vlaanderen, het
verder afsluiten van contracten met
Wallonië, het herstructureren van de
waterleidingssector.

Na deze beleidsdoelstellingen van de
Minister volgde de algemene bespre-
king waarvoor ik in hoofdzaak wil
verwijzen naar het volledige verslag
wat betreft de details en het verloop
van de bespreking.

Ook in bijlage bij het verslag vindt u
een aantal interessante gegevens. De
thema’s die aan bod kwamen tijdens
de Commissiebesprekingen wil ik
even opsommen, hoewel de opsom-
ming onvolledig zal zijn :

- Vlaamse accenten voor het Euro-
pees Jaar van het Leefmilieu ;
- de band milieu en tewerkstelling ;
- herstructurering van de intercom-
munales voor afvalverwijdering en -
verwerking in Limburg ;
- stand van zaken van de black
points ; .
- klasse 1-stortplaatsen ;
- investeringsprogramma’s voor wa-
terzuivering ;

- de drinkwatertarieven ;
- de afvalwatercollector langsheen
het Albertkanaal ;

- de kwaliteit van de kustwateren ;
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- de bemanning van de milieucon-
trolediensten ;

- noodzaak van het aanleggen van
een kadaster van milieubelastende
gronden ;

- Phillips Petroleum ;

- de cadmiumverontreiniging in
Kruibeke.

Zoals ik reeds zegde, werden ter zit-
ting geen amendementen ingediend
en werd de begroting aangenomen
met 8 stemmen voor en 4 stemmen
tegen.

Ik wilde nu graag een aantal persoon-
lijke vragen ter verduidelijking aan
de Minister stellen. Een eerste serie
vragen handelt over het Europees
Jaar van het Leefmilieu, dat uiter-
aard een zeer grote betekenis heeft
en dit op drie vlakken. Voor zover
het nog nodig zou zijn, een verdere
sensibilisering en bewustmaking van
de bevolking en, wat ook uiterst be-
langrijk is, de integratie van het mi-
lieubeleid in de andere beleidssecto-
ren, economie, industrie, sociale za-
ken en landbouw. Precies binnen de-
ze toe te juichen integratietendens,
zou ik één facet in het bijzonder wil-
len belichten en daarover een aantal
vragen stellen aan de Minister, met
name over de relatie milieu en werk-
gelegenheid.

Hoewel ik er mij van bewust ben dat
een aantal van deze vragen eerder
thuishoren bij de bevoegdheid van de
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, wil ik toch de Minister van het
Leefmilieu de kans geven om zijn
opinie hierover mee te delen.

Het is duidelijk dat uit de voorberei-
dende documenten voor het Euro-
pees Jaar van het Leefmilieu een bij-
zondere zorg naar voren komt, met
name : hoe natuur en milieu verbin-
den met een relance uit het econo-
misch dal. Hiervoor is een allesom-
vattende strategie noodzakelijk in de
sectoren industrie, landbouw, ener-
gie, vervoer en toerisme.

Ik heb enige vragen met als bedoe-
ling rond deze belangrijke thematiek
de beleidsaccenten van de Minister
te mogen vernemen.

Eerst enkele vragen rond de milieu-
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technologie. Op dit ogenblik is men
in de Vlaamse Gemeenschap in volle
voorbereiding van de zoveelste uitga-
ve van Flanders’ Technology. Is er
binnen Flanders’ Technology een
speciale plaats voorbehouden voor
industriële ontwikkeling van de mi-
lieutechnieken ? Ik vernam graag hoe
de Vlaamse industrie zich hierbinnen
situeert, welke technieken desgeval-
lend reeds ontwikkeld zouden zijn en
of er eigenlijk wel sprake is van een
eigen Vlaamse milieu-industrie ?
Hierbij aansluitend rijst de vraag of
er in het Europees Jaar van het Leef-
milieu door de Minister belangrijke
stimulansen zullen worden aange-
bracht om de ontwikkeling van deze
technologieën te stimuleren.

Nog in verband met de relatie milieu-
werkgelegenheid heb ik de volgende
overweging. De milieu-educatie is ui-
teraard van zeer groot belang in het
onderwijs, vooral inzake de bewust-
making en de sensibilisatie. Welke
rol is hier volgens de Minister wegge-
legd respectievelijk voor de openbare
sector en voor de privé-sector en zijn
er in het beleid, zoals dit tot uiting
komt in de begroting 1987 stimulan-
sen aanwezig en welk is hiervan de
repercussie op werkgelegenheids-
creatie ?

Ik kom nu tot de rol van de lokale
besturen eveneens in relatie met het
milieu en de werkgelegenheid. Wel-
ke rol is er voor de gemeenten weg-
gelegd inzake milieubeleid ? Even-
eens kregen wij zekerheid dat, als wij
het hebben over de rol van de lokale
besturen met betrekking tot wat
meer en meer wordt genoemd de eer-
stelijnsmilieuzorg, dit ook betekent
de inzet van mensen en van middel-
en, waarbij de milieu-ambtenaar
steeds weer naar voren geschoven
wordt. Is daar reeds een typologie
van taakomschrijving aanwezig of in
de maak voor de milieu-ambtenaren
ten einde daar enige coördinatie te
verkrijgen en wordt er op dit ogen-
blik voorzien in enige subsidiërings-
mogelijkheid voor deze nieuwe soort
gemeentelijke ambtenaren? Kan de
Minister ons inlichten over het aantal
dergelijke milieu-ambtenaren dat
momenteel actief is bij de onderge-
schikte besturen in Vlaanderen ? Dit
brengt mij tot de bemanning van de
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diensten in het algemeen. Het is een
publiek geheim dat zowel de nationa-
le als de Vlaamse diensten die belast
zijn met milieuzaken, onderbemand
zijn en dat de controle en het toezicht
niet gebeuren zoals het zou horen te
zijn. Per provincie zijn er volgens de
ons bekende gegevens, slechts een
handvol mensen belast en bevoegd
om te controleren en om toe te zien
op bedrijven en particulieren. Daar-
tegenover staat uiteraard de geweldi-
ge milieuproblematiek zoals die da-
gelijks meer en meer tot uiting komt.
Het is niet mijn bedoeling om hier
een soort van groene politiestaat te
gaan bepleiten, maar wel een plei-
dooi te houden voor verbeterde con-
trolemogelijkheden, wat ook inhoudt
een verbreding van het takenpakket,
vooral inzake de informatie. Er is in
het verleden immers duidelijk aange-
toond dat daar toch wel enige lacunes
blijven bestaan.

Mijnheer de Minister, worden er bij-
komende middelen voorzien ? Waar-
voor worden deze middelen voor-
zien ? Hoe worden deze middelen,
in het licht van de inzet van meer
mensen, gespreid over de provin-
cies ?

In het wetenschappelijk onderzoek
zijn er ook enige werkgelegenheids-
aspecten te vermelden. Hoeveel pro-
jecten inzake wetenschappelijk on-
derzoek zijn momenteel aan de gang,
in welke domeinen gebeurt dat en
om welke bedragen gaat het? Welke
tewerkstelling is hiermee op dit ogen-
blik gemoeid ?

Ten slotte wil ik nog even een vraag
herhalen, die wij ook tijdens de be-
sprekingen in de Commissie hebben
gesteld, met name betreffende het in-
vesteringsbeleid. In de begroting
1987 vinden wij een belangrijk pak-
ket investeringen inzake waterzuive-
ring. Is er geen techniek denkbaar
waarbij er een raming tot stand kan
komen over het aantal arbeidsplaat-
sen dat met investeringen gemoeid
is. Kan de Minister ons meedelen
wanneer uiteindelijk dit investerings-
programma want er zijn nog altijd
een aantal basisinvesteringen inzake
waterzuivering te realiseren grosso

modo als beëindigd zal kunnen wor-
den beschouwd ?

Een tweede reeks vragen betreft de
verdeling van bevoegdheden. Ik weet
dat dit een ietwat gevoelig punt is.

Wij hebben destijds, weliswaar in een
andere Kamer, namelijk in de Kamer
van Volksvertegenwoordigers, daar-
over ook een bespreking gevoerd in
het kader van leefmilieu en volksge-
zondheid. Tijdens de bespreking van
de post-Seveso-richtlijn hebben wij
ondervonden dat er op een aantal ni-
veaus toch wel enige coördinatie zou
kunnen mogelijk zijn. Er zijn name-
lijk een aantal problemen van be-
voegdheidsverdeling op twee span-
ningsvelden.

Het eerste spanningsveld is het pre-
ciese beleidsniveau. Wat is Euro-
pees, wat is nationaal en wat is
Vlaams? Wie is bevoegd voor de
kustlijn? Wat gebeurt er met de
grondwaterwet ? Wie heeft in feite
inzake leefmilieu de controlebe-
voegdheid over de gemeentebestu-
ren ? Hoe is de toestand van het we-
tenschappelij k onderzoek, waaraan
én nationale én Europese én Vlaam-
se opdrachten worden gegeven? Ik
denk dat een en ander nader dient te
worden onderzocht.

Niet zo lang geleden werd overigens
een colloquium gewijd aan de grond-
wettelijke bevoegdheidsverdeling
van een aantal milieuaspecten.

Mijnheer de Minister, welke initiatie-
ven zal u op kortere of op langere
termijn nemen om enige duidelijk-
heid inzake de bevoegdheidsverde-
ling te bereiken ? Worden er ter zake
voorstellen uitgewerkt ? Zijn er be-
sprekingen aan de gang tussen regio-
nale en nationale ministers ?

Het tweede spanningsveld inzake de
bevoegdheden handelt over de op-
splitsing van de bevoegdheidsmate-
ries op het Vlaamse vlak.

Over de zure regen moet ik niet ver-
der uitweiden. Er zijn nog de be-
scherming van het historisch bouwpa-
trimonium, de leefbaarheid van ste-
den en gemeenten, de overlast die
door het verkeer veroorzaakt wordt,
de dagelijkse ellenlange files die ons
door de media worden meegedeeld.
Welke initiatieven zal de Minister ter
zake nemen en wat is zijn opinie
daaromtrent ?

Wanneer wij spreken over een inte-
grale benadering van de vraagstuk-
ken inzake leefmilieu en ook betref-
fende andere sectoren, is het mis-
schien toch enigszins gevaarlijk vast
te stellen dat het gesegmenteerde be-
leid over drie Vlaamse ministeries is
verdeeld. Wij stellen ons ter zake

Een vierde reeks van vragen handelt
over de milieuscanning. Het is een
relatief jonge techniek met als bedoe-
ling op een doorgedreven manier
analyse te verrichten van een aantal
bijzonder gevaarlijk geachte sites.
Hoever staat het hier uiteindelijk
mee ? Is men reeds tot enige resulta-
ten gekomen ? Welk zijn de lopende

vragen. Is er misschien geen nood
aan een bepaalde overlegstructuur
tussen deze drie kabinetten?

Een derde reeks vragen handelt over
het openbaar vervoer. Dit behoort
weliswaar niet tot de specifieke be-
voegdheid van de Commissie voor
Leefmilieu als dusdanig, maar ik wil
toch van deze gelegenheid gebruik
maken om over deze prangende
kwestie een aantal vragen te stellen
die gerezen zijn ingevolge de maat-
schappelijke onrust ontstaan naar
aanleiding van de aanleg ook op
Vlaams grondgebied van het traject
van de supersnelle trein, de TGV.
Ter zake rijzen opnieuw vragen over
woon- en werkmilieu, over de schaar-
ste aan open ruimten en inzake na-
tuur- en landbouwgebieden.

In feite worden wij hier geconfron-
teerd met een algemene discussie
over de mobiliteit en de rol die uit
hoofde van het begrip mobiliteit,
enerzijds door de particulieren en,
anderzijds, door het openbaar ver-
voer moet worden vervuld.

Ik meen dat in verband met het open-
baar vervoer, en dit in het kader van
het Europees Jaar van het Leefmi-
lieu, een mooie kans is weggelegd
voor de Gemeenschapsminister van
Leefmilieu om aan te sturen om een
geïntegreerd beleid voor leefmilieu
en ruimtelijke ordening. Het aantal
verkeersslachtoffers dat jaarlijks nog
valt is indrukwekkend.
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opdrachten ? Welke gebieden wor-
den onderzocht ? Wie voert dit on-
derzoek uit ? En, een vraag met bud-
gettaire aspecten, vreest de Minister
niet voor een budgettaire kater bij
eventuele noodzakelijke saneringen ?
Zijn er momenteel voldoende bud-
gettaire middelen om deze problema-
tiek grondig aan te pakken ? Dan is
er nog een vraag met juridische con-
sequenties in verband met de precie-
se afbakening van de verantwoorde-
lijkheden indien men stuit op een
aantal gevaarlijke plekken.

Mijnheer de Minister, u zal mij zeker
toestaan enkele actuele problemen
die er in de provincie Limburg be-
staan in het kort aan te halen.

Er is vooreerst het probleem Bocholt
met de recente arsenicum-ontdek-
king. Wat is de preciese  draagwijdte
van dit milieuprobleem voor natuur
en bevolking ? Zijn er een aantal bij-
komende onderzoeken bevolen ?
Hoe zit het precies met de juridische
afbakening van de verantwoordelijk-
heden?

Ik wil ook een aantal vragen stellen
over wat ik in de Commissie het bud-
gettair monster van Lach Ness heb
genoemd, namelijk de afvalwatercol-
lector langsheen het Albertkanaal.
Deze mag belangrijk worden ge-
noemd voor de bescherming van het
Netebekken. Hij is ook van bijzonde-
re betekenis voor het voortbestaan
van de scheikundige industrie in
West-Limburg. De tewerkstelling
daar kan worden geraamd op onge-
veer 2500 personen.

Mijnheer de Minister, u hebt in het
recente verleden nog verklaringen
gedaan over de operationaliteit van
deze collector en u hebt verwezen
naar een studie gemaakt door vier
professoren. Houdt u nog altijd de
verklaring staande dat de afvalwater-
collector inderdaad voor afvalwater
zal worden benut en dat alle andere
alternatieve aanwendingen afge-
schreven zijn ? Heeft het destijds
aangekondigd proefdraaien reeds
plaatsgevonden ? Hoever staat het
met de onderhandelingen die mo-
menteel worden gevoerd met bedrij-
ven in Tessenderlo over de kwaliteit

van de te lozen waters? Wat is de
stand van zaken, dat is vrij belang-
rijk, bij de onderhandelingen met het
Antwerps stadsbestuur dat recht-
streeks, volgens uw zeggen, zal wor-
den betrokken bij het operationeel
worden van deze afvalwatercollec-
tor ?

Ten slotte is er nog de cruciale vraag
die wellicht al velen voor mij op deze
tribune hebben gesteld namelijk wel-
ke timing voor ingebruikname wordt
momenteel door de Minister gehan-
teerd ?

Ik wil nog enkele korte vragen stellen
in verband met Phillips Petroleum in
Tessenderlo. De afgifte van de ex-
ploitatievergunning die zeer recent
werd gegeven werd in feite door nie-
mand van de betrokken partijen in
dank afgenomen, noch door het be-
drijf, noch door het schepencollege.
Misschien is de burger, alhoewel
werd gezegd dat hij ongerust is, in
mindere mate dan de media laat uit-
schijnen, niet zo erg geboeid door het
opnieuw verlenen van een exploita-
tievergunning. Dat blijkt uit de fei-
ten.

Mijnheer de ‘Minister tot wanneer
loopt de exploitatievergunning ? Is
er een verschil tussen de nieuwe en
de oude exploitatievergunning ?
Wanneer wordt een aanvang ge-
maakt met de ruimtelijke inkleding
rond het bedrijf Phillips Petroleum,
op basis van de herziene ontwerp-ge-
westplanning ? Wat is uw opinie en
wat is eventueel de stand van zaken
in verband met de mogelijke onteige-
ning van de Hofstraat ? Welke plan-
nen zijn hiervoor gemaakt en welke
middelen worden er ter beschikking
gesteld ?

Ik wens nog een paar vragen te stel-
len over het pyrietassenstort langs de
boorden van het Albertkanaal op het
grondgebied van de gemeente Tes-
senderlo waar 150 à 200.000 ton pro-
bleemafval ligt opgestapeld. Destijds
werd een proces-verbaal opgemaakt
omwille van het afwezig zijn van
stortvergunningen en het niet voor-
handen zijn van lozingsvergunnin-
gen. Hier kunnen zich ernstige mi-
lieuproblemen stellen ingevolge de
aanwezigheid ‘van zware metalen,
ook dient men rekening te houden

met een mogelijke verontreiniging
van het Albertkanaal.

Mijnheer de Minister, wat is het re-
sultaat geweest van de onderhande-
lingen tussen het bedrijf Tessenderlo
Chemie, OVAM en de Bestendige
Deputatie van de provincie ? Binnen
welke termijn is het probleem van de
baan? Wie staat in voor de eventuele
latere afgraving van de door zware
metalen sterk verontreinigde bodem?
Zijn hiervoor middelen voorzien ?

Ook wens ik nog enkele vragen te
stellen met betrekking tot de her-
structurering van de afvalverwijde-
ring in Limburg waar er zich, zoals u
weet enkele problemen stellen inzake
operationalisering, coördinatie van
de drie intercommunales en finan-
ciële middelen.

Is de Minister betrokken bij de on-
derhandelingen die momenteel aan
de gang zijn over een mogelijke her-
structurering of een fusie van deze
intercommunales voor afvalverwijde-
ring en verwerking in de provincie
Limburg ?

Volgend probleem betreft de omloop
van Zolder. Zoals de Minister weet
is deze omloop toeristisch-econo-
misch vrij belangrijk voor een provin-
cie in volle reconversie. Wij moeten
die situatie dus ook durven bekijken
in een Limburgse context, maar ook
respect hebben voor het evenwicht
tussen de economische baten en de
geluidshinder.

Door de Vlaamse Executieve en door
de Raad van Bestuur van de omloop
werden belangrijke investeringen ge-
daan met het oog op de verhoging
van de veiligheid, de verbetering van
de infrastructuur, de vermindering
van de geluidsoverlast. Terloops ver-
wijs ik naar de geluidsstudie die werd
beëindigd, naar de permanente meet-
apparatuur die werd opgesteld en
naar de geluidswerende muur die in
opbouw is rond de omloop.

Mijnheer de Minister, heeft u infor-
matie waaruit blijkt dat, door al deze
inspanningen, er een verbetering van
de leefkwaliteit rondom de omloop
is ? Zal deze eventuele verbetering
desgevallend aanleiding geven tot het
bijsturen van de tweejaarlijkse ex-
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ploitatievergunning in een meer per-
manente vergunning later ?

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s tot slot
wens ik enkele woorden te zeggen
over de voorziene investeringen in de
provincie Limburg.

Het verheugt ons ten zeerste dat de
Vlaamse Executieve het  ernstig
meent met de reconversie in de pro-
vincie Limburg en bijgevolg ook, op
een selectieve manier, daarmee heeft
rekening gehouden door het inzetten
van overheidsmiddelen in diverse de-
partementen.

Kan de Minister ons meedelen welke
inspanningen hij, als Minister va’n
Volksgezondheid en Leefmilieu, in
het investeringspakket voor Limburg
heeft voorzien ?

Ziedaar mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, geachte colle-
ga’s, een aantal persoonlijke bemer-
kingen en vragen. Ik hoop ter zake
een antwoord te bekomen. (Applaus
bij de meerderheid)

De Voorzitter : De heer Vanveltho-
ven heeft het woord.

De heer L. Vanvelthoven (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
ik houd eraan collega Vandebosch te
danken voor de schitterende manier
waarop hij het verslag heeft toege-
licht. Hij heeft een dergelijke waaier
van vragen gesteld dat indien de Mi-
nister daarop diepgaand en grondig
wil antwoorden mijn uiteenzetting
reeds op voorhand beantwoord is. Ik
zal mij dan ook beperken tot het leg-
gen van enkele klemtonen.

Mijnheer de Minister, 1987 is het Eu-
ropees Jaar van het Leefmilieu. Ho-
pelijk is dit voor u de aanleiding om
een aantal plannen tot uitvoering te
brengen. Ik denk hierbij in de eerste
plaats aan het Afvalstoffenplan 1986-
1990. Het Afvalstoffenplan werd on-
langs door de Executieve goedge-
keurd, maar werd bij mijn weten nog
steeds niet gepubliceerd. Vaststellen-
de dat het nu maart 1987 is en dat
het Afvalstoffenplan slaat over de ja-
ren 1986-1990, is het dus de aller-

hoogste tijd dit Afvalstoffenplan te
publiceren.

Een tweede vaststelling betreft de
milieuheffingen. Ook dit  decreet
werd geruime tijd geleden goedge-
keurd. Toch blijft het wachten op de
uitvoeringsmaatregelen. Ik zal hier
echter niet over uitweiden, daar col-
lega De Batselier hierover meer uit-
gebreid het woord zal voeren.

Ten derde, vernoem ik het milieuver-
gunningsdecreet dat in 1985 door de
Vlaamse Raad werd goedgekeurd.
Ook dit decreet werd momenteel nog
niet uitgevoerd. Kortom : wij be-
schikken dus momenteel niet over
een plan, alhoewel dat reeds een jaar
geleden moest worden uitgevoerd.
Strenge normen, mogelijk op te leg-
g e n  v i a  h e t  milieuvergunningsde-
creet, kunnen niet opgelegd worden,
daar het milieuvergunningsdecreet
nog steeds niet is uitgevoerd. We be-
schikken niet over voldoende middel-
en om. een goed milieubeleid in
Vlaanderen waar te maken. Het mi-
lieuheffingsdecreet is niet aan uitvoe-
ring toe. Mijnheer de Minister, in
Vlaanderen ontbreekt een beleid van
strenge normen en ernstige milieu-
heffingen. Er ontbreekt een plan
waarin onderzoek en research moe-
ten worden aangegeven.

Dit ontbreken van normen, heffingen
en plannen staat uiteraard in schrille
tegenstelling tegenover al de beleids-
verklaringen van de vorige jaren en
tegenover de pijlers, die daarin wor-
den opgenoemd.

Het is onze hoop ik heb dit reeds in
mijn inleiding gezegd dat in het Euro-
pees Jaar van het Leefmilieu een
daadwerkelijk leefmilieubeleid zou
worden gevoerd, op een ogenblik dat
in Vlaanderen de afvalberg enorm
groeit, zodanig zelfs dat op dit ogen-
blik studies verricht dienen te worden
om tot een afvaleiland te komen. Er
wordt meer en meer gesproken over
de studies die met Openbare Werken
en met medefinanciering van uw de-
partement worden opgezet. Hoe ver
staan deze studies ? In welke mate
hebt u inzage in wat er op Openbare
Werken gebeurt ? Hoe staat u tegen-
over een milieuafvaleiland ? Ik steek
het niet onder stoelen of banken, ik
meen dat elke goedmenende burger

in dit land veel meer energie en .geld
wil gestoken zien in een voorko-
mingsbeleid eerder dan in het oprich-
ten van een afvaleiland, waarbij de
vraag rijst wat er moet gebeuren als
het eerste afvaleiland is volgestouwd.
Gaan wij dan een tweede en een der-
de afvaleiland bouwen.

Mijnheer de Minister, het ontbreken
van een plan, het ontbreken van mid-
delen, van strenge normen, is onver-
antwoord op een ogenblik dat wij in
Vlaanderen hoe langer hoe meer
black points ontdekken. Er wordt
wel studiewerk verricht naar de be-
staande black points. Telkens weer
worden er nieuwe ontdekt. Het laat-
ste betrof Bocholt, waar een terrein
werd onderzocht, met een arseni-
cumgehalte dat de haren ten berge
doet rijzen. Wordt er in al deze geval-
len evenveel studiewerk verricht naar
de verantwoordelijkheid van de ver-
vuiler ?

Indien dit studiewerk wordt verricht,
benieuwt het mij te vernemen of er
reeds concrete stappen werden gezet
in de richting van een werkelijke aan-
pak van de vervuiler ?

Mijnheer de Minister, het ontbreken
van een plan is des te erger op een
ogenblik dat in Vlaanderen iedereen
begint in te zien dat er te veel tand-
bouwafvalstoffen worden geprodu-
ceerd en dat Vlaanderen er geen weg
mee weet.

Er werden in het verleden ter zake
reeds vragen gesteld. Gaan wij zeer
vlug naar de realisatie van een mest-
bank? Gaan wij zeer vlug naar een
overleg tussen de verschillende de-
partementen, zodat er maatregelen
tot stand worden gebracht inzake
meststockage in bedrijven, inzake
een reglementering in verband met
mesttoediening op de landbouwlan-
den ? Gebeurt er studiewerk en
waartoe leidt dit in verband met de
landbouwafvalverwerking? Zullen er
eindelijk normen worden opgelegd
wat de mesttoediening betreft ?

Mijnheer de Minister, er werden
reeds een aantal vragen gesteld in
verband met de collector. Ik heb de
door u reeds gegeven antwoorden op
vragen die in de voorbije jaren ter
zake werden gesteld, opgezocht. Ik
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wil u deze antwoorden niet onthou-
den en even uw geheugen opfrissen.

In verband met de collector, die in
feite is ontstaan uit de miserie van de
bodemvervuiling in het gebied van
Tessenderlo, hebt u in 1983 geant-
woord dat het nog steeds de bedoe-
ling is de afvalwateren 36.000 kubie-
ke meter van de scheikundige bedrij-
ven van Tessenderlo op te vangen en
naar de Schelde af te voeren.

Begin 1984 stelde u dat er op dat
ogenblik een onderzoek gaande was
van een werkgroep, waarin waren
vertegenwoordigd het Ministerie van
de Vlaamse Gemeenschap, de Admi-
nistratie voor Ruimtelijke Ordening
en Leefmilieu, de Vlaamse waterzui-
veringsmaatschappij, de Stad Ant-
werpen en de betrokken industrieën,
in verband met de modaliteiten en
de voorwaarden tot aansluiting.

Twee maanden later antwoordde u
dat er een eerste reeks aanbevelingen
van de werkgroep tot stand gekomen
was in verband met de bedreiging van
de grondwaterreserves, alsook in ver-
band met ruimen van het slib in de
waterlopen en in verband met het zo
spoedig mogelijk in gebruik nemen
van de collector.

In april 1984 stelde u dat de werk-
groep in zijn eindrapport tot het be-
sluit kwam dat het, louter technisch
gezien, mogelijk was de collector te
gebruiken en als kandidaat-aanslui-
ters citeerde u de groep bedrijven uit
Tessenderlo, Limburg Chemie, Tes-
senderlo-Chemie en de Limburgse
Vinylmaatschappij.

Vier maanden later antwoordde u dat
de werkgroep erin geslaagd was een
oplossing uit te werken, waarbij al-
leen een bepaalde afvalwaterstroom
in de collector zal worden toegelaten,
ofwel de gehele afvalwaterstroom, na
behandeling in het bedrijf.

In maart 1985 werd er geantwoord
dat de werkgroep de mogelijkheid tot
ingebruikname van de lozingslijnen
van  Tessender lo  to t  Antwerpen-
Noord had onderzocht. Bovendien
stelde u dat, indien de aan de gang
zijnde werken volgens plan konden
worden ‘uitgevoerd, de aansluiting
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zou kunnen gebeuren in het eerste
semester van 1985.

Mijnheer de Minister, thans zijn wij
in het eerste semester 1987. Welke
zijn op dit ogenblik uw intenties ?
Welk is de toestand van de waterzui-
vering van de afvalwaters in de be-
trokken bedrijven? Ik verheel u niet
dat het veruit onze voorkeur geniet
dat de bedrijven hun afvalwaters zo-
danig zuiveren dat de collector niet
moet worden gebruikt.

Mijnheer de Minister, een derde
groot probleem dat ik onder uw aan-
dacht wil brengen en dan is de mij
toegewezen tijd bijna opgebruikt is
dit van de totstandkoming van de mi-
lieu-effectrapportering.

Mag ik er u op wijzen dat er in ons
land plannen bestaan om de TGV in
Vlaanderen een spoorbedding te ge-
ven ? Mag ik erop wijzen dat er wordt
gestudeerd over de uitbouw van Za-
ventem-2000 ? Ik heb al verwezen
naar het onderzoek naar het afvalei-
land. Er wordt gesproken over de
noodzakelijke aanpassing van de ge-
westplannen: Groene Gordel, golf-
problematiek, grindzones. Grote wa-
terwerken worden gepland. Denken
we maar aan het Baalhoekkanaal. U
spreekt al jaren over de inplanting
van afvalstorten. De inplanting van
een volgende kerncentrale wordt be-
pleit.

Mijnheer de Minister, op al deze ter-
reinen en in verband met al deze
plannen, moet de bevolking van meet
af aan inspraak worden verleend en
dient de bevolking van meet af aan
de nodige informatie te krijgen, wil
men tot een beter begrijpen komen.
Dat kan, dat ligt voor de hand, als
we het voorbeeld van een groot aan-
tal landen volgen. Ik hoef ze niet op
te sommen, maar denk aan onze ge-
buren bijvoorbeeld aan Nederland.
Ook Wallonië heeft nu zijn MER-de-
creet.

Vlaanderen staat op dat terrein ner-
gens. Er is alleen een klein hoofdstuk
in het kader van de milieuvergun-
ning, maar inzake de problemen die
ik heb vermeld, is Vlaanderen weinig
gewapend.

Ik durf de hoop uit te spreken dat in

Begrotingsontwerpen

het Europees Jaar van het Leefmilieu
de Vlaamse Gemeenschapsminister
van Leefmilieu zal inzien dat er werk
moet worden gemaakt van een.MER-
decreet zodat inzake planning, pro-
gramma’s en projecten Vlaanderen
de verzekering heeft dat er geen pro-
jecten meer worden opgestart zoals
nu het geval is. Ik denk hierbij aan
Phillips Petroleum. Een MER-rap-
port had ontzaglijk grote diensten
kunnen bewijzen.

Ik hoop dat het MER-decreet zo vlug
mogelijk het licht zal zien, met de
zegen van de Gemeenschapsminister .
(Applaus bij de SP)

De Voorzitter : De heer Jozef Bos-
mans heeft het woord.

De heer J. Bosmans (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik wil hier
namens mijn fractie de verslaggever
oprecht feliciteren met zijn degelijk
en volledig verslag dat een perfecte
weergave is van de besprekingen die
we in de Commissie voor Leefmilieu
hebben gevoerd.

Mijnheer de Minister, allereerst wens
ik een kleine bedenking te maken.
Ter voorbereiding van de Commis-
siebesprekingen had ik vragen en op-
merkingen opgesteld.

U heeft mij tijdens deze bespreking
gevraagd gezien de omstandigheid
van mijn vragen of u deze mocht
beantwoorden na de Com-missiever-
gadering  maar voor het begrotingsde-
bat in openbare vergadering.

Welwillend van natuur als ik ben,
heb ik mij hiermee akkoord ver-
klaard. Tot mijn spijt, mijnheer de
Minister, moet ik echter vaststellen
dat ik tot op heden nog steeds geen
antwoord op mijn aan u overgemaak-
te vragen heb ontvangen.

Minister J. Lenssens : Tot mijn spijt
ben ik het vergeten.

De heer J. Bosmans : Ik betreur dit
en .hoop dat u in uw antwoord van-
daag de goedheid zou hebben toch
de meest belangrijke antwoorden te
formuleren.

Mijnheer de Voorzitter, in de loop
van 1986 hebben we in deze Raad
het decreet op de milieuheffing goed-
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gekeurd. In uitvoering van dit de-
creet worden de ontvangsten ge-
raamd op circa 250 miljoen frank.

De PVV-fractie heeft - naar ik
meen - op een constructieve wijze
meegewerkt aan de totstandkoming
van vermeld decreet. Toch blijven
enkele vragen die in de Commissie
niet of onvoldoende werden belicht.

Immers de vraag dient niet alleen ge-
steld te worden of de middelen effec-
tief zullen worden geïnd, maar ook
door welke administratie deze inning
gaat gebeuren? Trouwens de wetten
op de staatshervorming van 1980 be-
palen dat deze inning gebeurt door
een nationale administratie. U zal
zich, mijnheer de Gemeenschapsmi-
nister, de discussies herinneren die
wij bij de bespreking van het afval-
stoffendecreet hebben gevoerd. In
dit decreet is er een bepaling opgeno-
men waarbij de inning zou gebeuren
door de Vlaamse administratie. De
Openbare Afvalstoffenmaatschappij
zal bij de inning evenwel niet worden
betrokken. Naar mijn mening is het
echter duidelijk dat de genoemde 250
miljoen frank moeten dienen ter fi-
nanciering van het zopas bekendge-
maakte Afvalstoffenplan.

Graag had ik van de Gemeenschaps-
minister duidelijk of concreet verno-
men of dit een al dan niet juiste visie
is ? Indien dit niet zo is had ik graag
geweten waartoe deze 250 miljoen
frank zullen worden aangewend.

Een tweede punt waarvoor ik uw
aandacht vraag, heeft betrekking op
de onlangs opgerichte vzw ,,Milieu en
Veiligheid”. Begin februari jongstle-
den heb ik u, mijnheer de Minister,
hierover reeds een schriftelijke vraag
gesteld. Ondanks uw antwoord blijf
ik toch nog met een aantal vragen
zitten.

Ter informatie van de aanwezige le-
den wil ik nog even heel summier

‘schetsen waarover het hier gaat.

Op maandag, 26 januari 1987, werd
de oprichting van een vzw ,,Milieu en
Veiligheid” bekendgemaakt. Deze
vereniging heeft tot doel milieu-ef-
fectrapporten en veiligheidsrappor-
ten op te stellen voor privé-onderne-

die, in uitvoering van het decreet op
de milieuvergunning en het enige be-
sluit dat ter zake in de maak is, ver-
plicht zijn om milieu-effectrapporten
en veiligheidsrapporten op te stellen.

In dezelfde periode rond de oprich-
ting van genoemde vzw heeft een lid
van het Kabinet van de Gemeen-
schapsminister voor Leefmilieu ver-
klaringen afgelegd onder meer in
,,De Financieel Economische Tijd”
en ,,De Standaard”, die lieten uit-
schijnen dat de Vlaamse Executieve,
de Gemeenschapsministers en de ad-
ministratie van de Vlaamse Gemeen-
schap, met name het Bestuur voor
Leefmilieu, volledig achter de op-
richting van de vzw ,,Milieu en Vei-
ligheid” staan.

Graag had ik van de Gemeenschaps-
minister hieromtrent enige verduide-
lijking gekregen. Verduidelijking en
vooral opheldering, temeer omdat
kwestieus kabinetslid tevens inspec-
teur-generaal is van genoemd Be-
stuur voor Leefmilieu. Kan er hier
sprake zijn van een confusie van be-
langen ?

Een laatste vraag betreffende deze
vzw die ik hier wil stellen is of er
geen oneigenlijke concurrentie wordt
gecreëerd-ten Öpzichte van privé-on-
dernemingen die nu voor het maken
van een milieu-effectrapport en vei-
ligheidsrapport zullen moeten opbok-
sen tegen een door de overheid ge-
subsidieerde vzw ?

Een volgend vraagstuk dat ik hier
wens te belichten, betreft de resulta-
ten van de enquête ,,Het gemeente-
lijk milieubeleid in Vlaanderen” op-
gezet door VLARECO en de VZW
,,Mens en Ruimte”.

Uit de resultaten van deze enquête
die vorige week bekend werden ge-
maakt blijkt dat er slechts heel weinig
Vlaamse gemeenten beschikken over
een milieu-inventaris. Toch staat de
milieuproblematiek vooraan in het
belangstellingsgebied van de meeste
Vlaamse gemeenten. Enige onder-
steuning in de aanpak van de milieu-
problematiek lijkt me dan ook ge-
wenst. Uit de enquête blijkt immers
ook dat heel wat gemeenten nog
maar vrij recent een milieudienst
hebben opgericht en dat zelfs bijna

15 procent van de ondervraagde ge-
meenten geen milieudienst hebben.

Naar mijn gevoelen echter en gezien
de dagelijkse klachten die bij alle be-
leidsinstanties dag na dag binnensij-
pelen, zijn het de gemeenten die ook
hier hun verantwoordelijkheid op
zich moeten nemen. Het heeft geen
zin allerlei artificiële ,,Jaren van het
Leefmilieu” op het getouw te zetten
met diverse actieplannen en ontelba-
re middelen indien op het micro-vlak
de milieuproblematiek volledig
wordt verwaarloosd.

Hoe territoriaal grenzeloos de mi-
lieuproblemen ook mogen zijn, de
gemeentebesturen staan het dichtst
bij de burger en het zijn de lokale
besturen die het eerst en het meest
milieuklachten te horen krijgen.
Daarom zou ik aan de Gemeen-
schapsminister willen vragen :

a. wat hij met de resultaten van de
genoemde enquête concreet zal aan-
vangen en

b. of hij bij zijn actieplannen in het
raam van het Europees Jaar van het
Leefmilieu ook initiatieven voorziet

De heer 1. Bosmans (PVV)  voerde
het woord bij de begrotingsmaterie
Leefmilieu
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om de lokale besturen te sensibilise-
ren voor de milieuproblematiek en
hen zal aansporen tot een grote be-
wustwording en het voeren van een
geïntegreerd milieubeleid?

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, ik wil hier toch
even mijn verwondering uitdrukken
over een antwoord dat de Minister
gaf tijdens de bespreking van deze
begroting in de Commissie.

Op bladzijde 312 van het verslag zal
u zien dat er een aantal vragen van
algemene aard werden gesteld betref-
fende de uitvoering van het Regeer-
akkoord van de Vlaamse Executieve
inzake het leefmilieubeleid.

Ik wil u hier letterlijk voorlezen wat
de Minister hierop heeft geantwoord.
Ik citeer : ,,. . . in het algemeen is in
Vlaanderen niet alles automatisch
toepasbaar, wat in het Regeerak-
koord is opgenomen”.

Toch wel een bevreemdend ant-
woord voor een Minister die de be-
leidsverklaring van de Vlaamse Exe-
cutieve mee heeft ondertekend! Ik
denk, mijnheer de Minister, dat een
verklaring van uw antwoord deze
Raad enige opheldering kan bieden.

Mijnheer de Minister, onze fractie is
ervan overtuigd dat u op al onze vra-
gen een concreet en degelijk ant-
woord zal geven. (Applaus bij PVV
en CVP)

De Voorzitter :
heeft het woord.

De heer A. Geens

De heer A. Geens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, het is een
uniek voordeel, mijnheer de Minis-
ter, dat men gedurende vijf jaar onaf-
gebroken het ambt van Minister van
Leefmilieu kan bekleden. Dat brengt
een aantal verplichtingen en ook een
aantal noodzakelijke opties mee. Ik
herhaal dat het in feite uniek is dat
een Minister een zo lange periode
krijgt om een visie te ontwikkelen en
een beleid te ontplooien.

In wezen zijn er een aantal zaken
waar wij het allemaal over eens zijn,
tenminste wanneer wij de verklarin-

gen, door diverse leden afgelegd in
openbare vergaderingen en in de
Commissie, aarihorenr  In de praktijk
achteraf blijkt daar soms wel enig
verschil op te zitten.

De problematiek van het leefmilieu
staat sinds jaren in de actualiteit. Tel-
kens wanneer er iets ernstig gebeurt,
zoals een ongeval of een spectaculai-
re vervuiling, wordt aan deze proble-
matiek opnieuw aandacht geschon-
ken. De stille werkers aan het milieu
worden echter in de meeste gevallen
miskend. Wij willen allemaal zuivere
lucht, zuiver water, rust en stilte. Wij
willen allemaal dat al deze zaken
worden gerealiseerd en ondertussen
doen wij verder aan opbod inzake de
economische ontwikkeling, de eco-
nomische groei en de industrialise-
ring zonder dat wij noodzakelijk oog
hebben voor de milieu-technische as-
pecten die daarmee gepaard gaan.

Vorige spreker heeft specifiek de
vraag gesteld naar wat er op Flan-
ders’ Technology voor milieu wordt
gedaan. Dat is een belangrijke vraag,
mijnheer de Minister, want het is wel
zo dat de moderne technologie in de
meeste omstandigheden weinig ver-
vuilend is, alhoewel men voor som-
mige produktieprocessen toch enige
voorzichtigheid aan de dag moet leg-
gen. Het is van zeer groot belang
naast de technologische innovatie,
die belangrijk is en ik zal de laatste
zijn om dat te ontkennen, ook veel
aandacht te besteden aan de techno-
logische ontwikkeling ter bestrijding
van de vervuiling.

Mijnheer de Minister, volgens ons
moet onze industrie een milieuvrien-
delijke of een schone technologie ge-
bruiken en een industrie worden met
zin voor schone technologie en mi-
lieu-vriendelij ke technologische pro-
duktieprocessen. Wij moeten erin
slagen, en het beleid moet er op ge-
richt zijn, de groei van de afval-
stroom, of het nu water of vaste afval
of andere afval is, om te buigen in
een afname van afval. Dit kan enkel
door voldoende te zorgen voor recy-
clage en een duidelijke correctie en
aanpassing van de produktieproces-
sen, of het ,,rond maken” van pro-
duktieprocessen, zodanig dat er een
geïntegreerd produktieproces bestaat

waarbij de afvalstoffen opnieuw wor-
den gebruikt.

Wij weten dat milieu-eisen, waarnaar
wij vragen via decreten en wetten,
geld kosten. Wij moeten er ons even-
wel ook van bewust zijn dat de mi-
lieuvervuiling als dusdanig nog veel
meer geld kost. Wanneer wij daarbij
geregeld het argument horen dat mi-
lieuproblemen grensoverschrijdend
zijn, dan is dat natuurlijk juist, maar
dan mag dat hoegenaamd en nooit
een reden zijn om zelf niet concreet
aan het probleem iets te doen en po-
sitief in te spelen op datgene wij wij-
zelf kunnen realiseren. De grens-
overschrijdende problemen kunnen
wij het best aanklagen en bestrijden,
ook op internationaal vlak, wanneer
wij zelf het voorbeeld geven. Ik kom
daar straks nog op terug wanneer ik
zal spreken over de waterbehande-
ling en het verschil in wat de industrie
doet en de overheid. Daarenboven
zou de industrie er zich moeten van
bewust zijn en er van bewust gemaakt
worden dat milieuvriendelijke pro-
cessen meestal geld opleveren in
plaats van geld te kosten, tenminste
op de langere termijn.

Mijnheer de Minister, ik wens daar
even bij stil te staan en een paar voor-
beelden te geven die niet rechtstreeks
met uw beleidsnota te maken heb-
ben, maar toch enig inzicht kunnen
verschaffen in de huidige mogelijkhe-
den. Als wij kijken naar de afval in
de suikerindustrie, die een afval-
stroom produceert die erg vervuilend
is, hebben wij in sommige naburige
landen gezien dat deze sterk vervui-
lende afvalstroom werd omgebogen
in een energieproducerende en ener-
gierecupererende activiteit. Deze
technieken kunnen trouwens worden
toegepast en gebruikt op een renda-
bele wijze.

Een ander voorbeeld is de chloorbe-
reiding  die op dit ogenblik gemakke-
lijk kan gebeuren zonder kwik. Ik
weet dat wij daar in Vlaanderen rech-
streeks weinig problemen mee heb-
ben, maar deze bereiding kan thans
gebeuren door membraanprocessen
waardoor men geen kwik meer nodig
heeft. Voor de leerindustrieën en de
chemische wasserijen kan een kapi-
taal aan oplosmiddelen worden gere-
cupereerd. Het afvalgips kan worden
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gebruikt voor de ontzwaveling van
kolencentrales. Cadmium kan uit de
afvalstroom worden gehaald en be-
heersbaar worden opgeslagen. Ook
fluoriden en zwaveldioxyde en am-
moniak kunnen milieuvriendelijk
worden ’ verwijderd. Hiervoor be-
staan thans fatsoenlijke oplossingen.
De kunstmestindustrie kan zodanig
worden schoongemaakt dat de afval-
stoffen tot een minimum worden her-
leid. Ik wil daar wel onmiddellijk aan
toevoegen dat men niet moet lopen,
vooraleer men kan gaan, want nor-
men alleen lossen niet alles op. Als
men bepaalde afvalstoffen gaat ver-
bieden vooraleer de technologische
verwerking op punt staat dan zullen
sluikstorten ontstaan die op hun
beurt de bodem verontreinigen. Bij
het opstellen van milieu-eisen - en
ik heb dat reeds bij vroegere gelegen-
heden gezegd - moeten wij ook oog
hebben voor mogelijke concurrentie-
vervalsing. Milieuvriendelijke oplos-
singen moeten en kunnen voor be-
drijven winstgevend zijn op voor-
waarde dat de overheid voldoende
investeert in wetenschappelijk onder-
zoek. Het belang van wetenschappe-
lijke instellingen en van wetenschap-
pelijk onderzoek kan daarom niet ge-
noeg worden beklemtoond. In dat
verband vragen wij ons af of het SCK
dat zal worden overgeheveld - al
zullen we het over de overheveling
zelf vandaag niet hebben - hierin
geen rol zou kunnen spelen. Hierbij
gaat het natuurlijk om een politieke
keuze en ook de allocatie van de mid-
delen is een politieke keuze. Maar ik
denk dat investeren in wetenschappe-
lijk onderzoek met het oog op een
milieuvriendelijk produktieproces
een toekomstgerichte investering is
waaraan wij te weinig denken. Toch
mogen wij hierbij niet in Amerikaan-
se toestanden vervallen waarbij auto-
ritaire milieu-eisen worden opgesteld
die aanleiding geven tot juridische
haarklieverij over de toepassing van
de normen, terwijl intussen de illega-
le dumping zijn gang gaat, wat niet
alleen geldverslindend is, maar ook
het probleem naar de toekomst ver-
schuift. Met zo’n milieu-onvriendelij-
ke toestanden is tenslotte niemand
gebaat. Het is daarom van kapitaal
belang de ondernemer te overtuigen

van een milieuvriendelijke produktie
in zijn eigen belang. Dit veronder-
stelt dat de ondernemer moet afstap-
pen van de mentaliteit van het a prio-
ri zoveel mogelijk produceren. Niet
alleen de kwantiteit, maar ook de
kwaliteit is van belang.

In het verleden hebben wij veel be-
lang gehecht aan factoren zoals vei-
ligheid, gezondheid en milieu, ten-
minste met woorden. Inzake veilig-
heid en gezondheid is er een enorme
vooruitgang geboekt, voor het leef-
milieu valt er een zekere achterstand
te bespeuren zeker in onze contreien.
Wij weten nochtans dat het veel effi-
ciënter is en veel goedkoper de pro-
blemen te voorkomen. Milieudelic-
ten, het verontreinigen van waterlo-
pen, die wij daarna weer moeten
rechtzetten kosten veel meer geld
dan een preventieve actie. De mo-
derne ondernemer is volgens ons ie-
mand die zorgt voor een sluitende
produktie-cyclus en die bekommerd
is voor een maximaal hergebruik van
de afvalprodukten. Het is iemand die
zich afvraagt wat de consument met
het eindprodukt doet en wat van het
eindprodukt in het milieu terecht
komt. Deze vragen worden bij voor-
beeld nooit gesteld in de industriële
veehouderij noch in de bio -industrie.
Het gevolg hiervan is massale mest-
overschotten, die een grote milieu-
pest zijn geworden.

Wij hopen, mijnheer de Minister, dat
u een voorbeeld zal nemen en u zich
zal informeren over de experimenten
die in de Verenigde Staten van Ame-
rika aan de gang zijn in verband met
het omvormen van mestafval in voe-
ding voor de viskweek, produktie die
op experimentele basis werd gereali-
seerd. Wat de viskweek betreft, heb-
ben wij weliswaar geen grote erva-
ring, maar ik meen in ieder geval dat
het probleem van de mestafval alleen
kan worden opgelost wanneer wij
over geschikte verwerkingsmethodes
kunnen beschikken veeleer dan te
trachten het probleem op te lossen
via de mestbanken. Ik kom hierop
straks nog terug.

Een oplossing aan dit probleem kan
worden geboden door na te denken
over het rondmaken van de
kringloop; investeren in onderzoek is
bijgevolg de boodschap.

Wat de luchtverontreiniging betreft,
zouden wij kunnen omschakelen van
kolenverbranding naar kolenvergas-
sing, alhoewel dit  een duurder
procédé is. Inderdaad, kolenvergas-
sing is een veel schonere methode
maar kost natuurlijk geld.

Wij en de ondernemers mogen echter
niet vergeten dat de milieuvriende-
lijkste bedrijven in de meeste geval-
len ook de economisch meest gezon-
de bedrijven zijn. Dit blijkt uit alle
internationale studies daaromtrent.

Wanneer wij deze vaststelling in
overweging nemen, mijnheer de Mi-
nister, rijst de vraag of het beleid van
de Vlaamse Executieve in de door
ons aangegeven richting gaat. Dit
kunnen wij best beoordelen door de
beleidsnota van de Minister en de be-
sprekingen die in de Commissie wer- ’
den gevoerd even te overlopen.

Laten wij eerst even stilstaan bij de
afvalstoffen en bij het Afvalstoffen-
plan. Er is reeds heel wat decretaal
werk geleverd, dat weliswaar nog on-
volkomen is; ook collega Vanveltho-
ven heeft daarop gewezen.

Het Afvalstoffenplan werd in de Exe-
cutieve goedgekeurd op 25 februari
1987. Het is nogal evident dat wij het
bestaan van een dergelijk Plan als
een positief element beoordelen.
Mijnheer de Minister, wij kunnen u
zeggen ook verheugd te zijn over het
feit dat in dit Afvalstoffenplan ten
minste met woorden heel wat aan-
dacht is besteed aan de recyclage en
het herkennen van het probleem dat
bij de recyclage rijst in verband met
de prijs, de kwaliteit, en de organisa-
tie van de recyclage en dat ook ele-
menten werden aangebracht om aan
dit probleem iets te doen. Goede
voornemens alleen volstaan niet ; wij
moeten er ook concreet iets aan ver-
anderen. Inderdaad, mijnheer de Mi-
nister, in het Plan lezen wij te veel :
,,zouden moeten kunnen”, ,,moeten
kunnen”, enzovoort. Wanneer men
het aantal keren zou tellen dat deze
woorden in dit Plan voorkomen, zou
u tot een merkwaardig aantal komen.
Hieruit zou kunnen worden afgeleid
dat dit Plan een fatalistische geest uit-
straalt en ook een zekere vorm van
onmacht weerspiegelt. De stellers
van het Plan beseffen wel dat tech-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 19
24 maart 1987 Begrotingsontwerpen 658



af- 

mi- 

heffingsbij- 

milieu- 

af- 

afvalstoffenver- 

afvalstof- 

intercommunales 	 van- 

	

af- 	 zoniet 

ont- 	 voorop- 

A. Geens

nisch en technologisch geen proble-
men bestaan voor wat de verwerking
van de afvalstoffen betreft, maar zij
beseffen ook dat het probleem zich
veeleer situeert op het financieel en
psychologisch vlak. Er is maar één
uiteindelijke oplossing, met name de
sensibilisering.

De sensibilisering begint bij de op-
voeding aan de basis, begint dus in
het onderwijs. Collega Verhaegen,
die hier gisteren een interessante uit-
eenzetting heeft gehouden, heeft een
aantal visies ontwikkeld in verband
met zaken die zouden moeten gebeu-
ren. Ook uit zijn uiteenzetting is ge-
bleken dat het feit niet over de be-
voegdheid van onderwijs te beschik-
ken ons heel wat parten speelt. Dit
is ook zo op het culturele vlak en op
het vlak van het milieu en het milieu-
behoud en wat er kan gedaan worden
om milieuvervuiling te voorkomen.

Wanneer in dit Plan wordt gesteld
dat op korte termijn het optimalise-
ren van de bestaande installaties
vooropstaat dan zijn wij het daarmee
volkomen eens. Het probleem van de
rentabiliteit en de bezetting van de
bestaande installaties is een pro-
bleem waaraan inderdaad iets moet
worden gedaan. Ik herhaal echter,
mijnheer de Minister, dat er ook iets
zal moeten gebeuren in verband met
het beheer van de installaties en inza-
ke de keuze van de technieken. U zal
toch niet kunnen tegenspreken dat
er betreffende de technieken en de
technologie voor de afvalstoffenver-
wijdering, verbranding, composte-
ring en dergelijke meer, in het verle-
den een aantal fatale keuzen zijn ge-
maakt wat de systemen betreft. U is
zich daarvan zeer goed bewust en de
specialisten van OVAM zullen u
daarover zeker hebben genformeerd.
Ik blijf erbij dat het niet voldoende
is te stellen, zoals u steeds opnieuw
doet, dat de intercommunales auto-
nome verenigingen zijn die zelf hun
beslissingen nemen, want u subsi-
dieert tenslotte voor zeer gevoelige
bedragen die tot honderd procent
kunnen belopen. Het is dan ook de
verantwoordelijkheid van de Minis-
ter en zijn administratie ervoor te
zorgen dat de installaties die worden
gebouwd en de technologie die wordt
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gekozen verantwoord zijn. U kan uw
verantwoordelijkheid dienaangaande
niet ontvluchten. Het is niet omdat
een bepaalde intercommunale om
welke reden dan ook een bepaald
soort installatie voorstelt, dat u dit
moet aanvaarden.

Op lange termijn wordt er gepleit
voor een grote voorzichtigheid inza-
ke de grootschalige projecten van af-
valstoffenverbranding en dies meer.

Mijnheer de Minister, het verheugt
mij dit te lezen en ik hoop dat het in
de praktijk ook zal worden toege-
past, want het is inderdaad zo dat
grootschalige projecten ook groot-
schalige problemen met zich bren-
gen. Het kan best verantwoord zijn
in grote agglomeraties een grootscha-
lige verbrandingsoven te plaatsen op
voorwaarde dat de voorstudie zeer
degelijk is uitgewerkt en tot in alle
details is uitgezocht wat men in de
lucht blaast bij deze verbranding.
Wanneer men grootschalige installa-
ties bouwt dan moet men ze zeker
integraal bouwen. Daarmee bedoel
ik tot en met de verwerking van de
rookgassen en rookgaswassing en alle
elementen die daarmee gepaard
gaan.

De andere visie is de kleinschalige
projecten. Ik denk dat de beste ma-
nier om het probleem aan te pakken
erin bestaat de scheiding van de af-
valstoffenstroom aan de bron door te
voeren. Het recycleren kan enkel ge-
beuren wanneer scheiding voldoende
gebeurt vooraf, bij het ophalen of zo
vlug mogelijk erna omdat achteraf,
eenmaal men een afvalstoffenberg
heeft gemaakt, deze scheiding, nood-
zakelijk om tot een recyclage te ko-
men, veel moeilijker wordt zo niet
onmogelijk. Een gescheiden verwer-
king van de verschillende afvalstof-
fenfracties zal trouwens ook aanlei-
ding geven tot een veel goedkopere
verwerking dan wel het globaal be-
handelen, met alle problemen van-
dien. Het Afvalstoffenplan schenkt
ook aandacht aan de industriële af-
valstoffen. Mijn verwondering was
zeer groot, mijnheer de Minister,
wanneer ik in het Afvalstoffenplan
een aantal zaken las. Ik citeer : ,,De
voorgestelde heffing is een soort van
betaling van residuaire vervuiling die
bij elke vorm van verwijdering ont-
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staat.” Ik moet er u op wijzen dat dit
precies overeenstemt met onze visie,
waarvoor wij een amendement had-
den ingediend in deze Raad toen wij
hebben gediscussieerd over de mi-
lieuheffing in het afvalstoffendecreet,
amendement dat u toen heeft ver-
worpen. Er is echter nog meer. Er
staat verder vermeld : ,,De heffing
zal ten laste worden gelegd van de
vergunningshouders, overeenkom-
stig het afvalstoffendecreet, over een
vergunning beschikkend om afval in
één of andere vorm te verwijderen.”
En dan volgt : ,,De heffing is een
instrument om minder milieuvriende-
lijke verwijderingswijzen te ontmoe-
digen en meer verantwoorde metho-
den aan te moedigen. De heffingsbij-
dragen staan vooral in verhouding tot
de hoeveelheid afval dat moet wor-
den gestort.” Dit is volledig in tegen-
spraak en staat lijnrecht tegenover
het decreet dat de meerderheid in de-
ze Raad heeft goedgekeurd. Het
stemt wel voor honderd procent
overeen met ons amendement dat wij
toen hebben ingediend. Het doet ons
natuurlijk genoegen dat wij gelijk
krijgen, wij begrijpen alleen niet dat
de Executieve een Afvalstoffenplan
heeft laten goedkeuren enkele maan-
den geleden dat precies het tegen-
overgestelde beslist. Het zou ons ver-
heugen te vernemen wat het precies
zal worden en of men uiteindelijk dit
Plan zal uitvoeren. Ik hoop dat dit
zal gebeuren, want het is de enige
juiste en goede benadering. Wij heb-
ben dat trouwens bij een vorige gele-
genheid ook reeds gezegd.

In het Afvalstoffenplan is ook sprake
van de fameuze PCB’s. Wat daarover
wordt verteld is uitermate voorzich-
tig. U hebt vroeger reeds gezegd,
naar aanleiding van een interpellatie
van collega Vanvelthoven, dat het
hier gaat om iets waarmee men voor-
zichtig moet zijn. Ik ben het daarmee
eens. Men kan vandaag niet beslissen
dat alle transformatoren die PCB’s
bevatten moeten verdwijnen. Dat is
moeilijk, zoniet  onmogelijk, ook eco-
nomisch. Zoals het hier wordt gefor-
muleerd, lijkt het echter wel alsof het
probleem naar de eeuwigheid wordt
verschoven. Ik meen dat onderhan-
delen met de industrie alleen niet zal
voldoende zijn. Men zal iets verder
moeten gaan dan hier wordt voorop-
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gesteld. Het zou ons ook verheugen
hierover wat meer uitleg te krijgen.

Wij vinden de ontwikkeling van het
project Indaver  voor giftige afval een
positieve ontwikkeling en dit om ver-
schillende redenen. De uitbouw van
een dergelijke installatie, in samen-
spraak met de industrie, kan een be-
langrijke stap zijn in het motiveren
en sensibiliseren van de industrie.
Anderzijds geeft het ons de waarborg
voor een gezond beheer, zodanig dat
wij, wat dit project betreft, hopen dat
heel wat problemen in verband met
giftige afvalstoffen zullen kunnen
worden opgelost.

In het Afvalstoffenplan is eveneens
voorzien in een stortverbod voor en-
kele giftige afvalstoffen, zoals vlieg-
as, fosfogips van titaandioxyde, mar-
merslijpsel en pyrietas. Wij zijn het
daarmee eens en hebben er ook geen
enkele moeite mee. Toch vraag ik u
voorzichtig te zijn en rekening te
houden met wat wij daarover vroeger
hebben gezegd. Dit is niet in tegen-
spraak met onze algemene filosofie.
Wij blijven erbij dat men zeker moet
zijn dat verwerking mogelijk is en op
een degelijke manier kan gebeuren
vooraleer men het storten van be-
paalde stoffen absoluut verbiedt. Im-
mers, men zou een ander probleem
kunnen creëren.

Wat de bijzondere afval betreft, wil
ik enkele woorden zeggen over het
slib uit de rioolwaterzuiveringsinstal-
laties en u erop wijzen dat wat hier-
over staat geschreven mij erg be-
vreemdend voorkomt. Bij een goed
werkend afvalwaterzuiveringsstation
is het rioolslib organisch slib en kan
het opnieuw worden gebruikt of kan
het op een gemakkkelijke manier
worden verwerkt. Natuurlijk is dat
ook hier weer afhankelijk van het
concept van het waterzuiveringssta-
tion.

Wat de verwerking van het slib be-
treft is ook weer een samenwerking
nodig tussen de waterzuiveringsmaat-
schappijen en OVAM

Wat het drijfmest betreft, werd in het
Afvalstoffenplan voorzien in de op-
richting van een mestbank. Naar mijn

gevoelen is het oprichten van een
dergelijke mestbank helemaal geen
oplossing voor het probleem ik heb
dat daarstraks even vermeld omdat
het de problemen voor het grondwa-
ter zal vergroten in plaats van ver-
kleinen. De verspreiding van de ver-
vuiling zal eerder worden bevorderd.
U weet zeer goed, mijnheer de Minis-
ter, dat in functie van de grondstruc-
tuur de vervuiling sneller of trager
verloopt. Het is dus zeker niet de
ideale oplossing. Volgens ons, wij
hebben het reeds bij het begin van
onze uiteenzetting gezegd, is er een
dringende noodzaak om te komen tot
een technische verwerkingsmogelij k-
heid voor het drijfmest en het mestaf-
val in het algemeen omdat wij uiter-
aard een overproduktie aan mest
hebben en ook omwille van de gewij-
zigde methodes in de veehouderij.

Wat betreft de afvalstoffen wil ik ook
nog iets zeggen over de baggerspecie.
Er werden vragen gesteld over wat
uw houding is inzake de aanleg van
een milieueiland. Ik ga daar niet over
uitweiden. Ik kan alleen maar zeggen
dat in een parlementaire vraag die ik
in de Senaat heb gesteld aan de Mi-
nister van Openbare Werken, de Mi-
nister heeft gesuggereerd dat de
Vlaamse Gemeenschap daarbij zou
betrokken zijn. Hij heeft het dus niet
affirmatief gezegd. Hij is begonnen
met te zeggen dat hij met de zaak
niets te maken had, behalve het ver-
strekken van een subsidie van 500
miljoen frank. Wij zouden dus, met
andere collega’s, graag van u verne-
men, mijnheer de Minister, of inder-
daad de Vlaamse Gemeenschap hier-
mee iets heeft te maken en wat even-
tueel de plannen dienaangaande zijn.
Wij kunnen daar dan bij een latere
gelegenheid uitgebreider op terugko-
men wanneer de betrokkenheid van
de Vlaamse Gemeenschap inderdaad
een feit zou zijn.

Wij hebben geprobeerd met onze uit-
eenzetting over de afvalstoffen -
voor de rest zal dat hetzelfde zijn, -
niet aan detailkritiek te doen en ons
te houden bij algemeenheden.

Hoe dan ook, het Afvalstoffenplan is
een goede poging om te komen tot
een algemene filosofie. Niet alle de-
len van het Plan bevallen mij dat zal
bij iedereen wel het geval zijn maar

het cruciaal probleem is dat wij hier
met een Plan worden geconfronteerd
over de periode 1986-1990 waarvoor
de kostenraming ongeveer 6 miljard
frank bedraagt. Het is een indicatief
bedrag. Ik ben er rotsvast van over-
tuigd dat dit bedrag veruit onder de
werkelijke kostprijs blijft. Wij stellen
vast dat binnen de huidige mogelijk-
heden van de Vlaamse Gemeenschap
het Afvalstoffenplan nooit zal kun-
nen worden gerealiseerd. Immers,
wanneer wordt bepaald dat de kosten
zoveel mogelijk moeten worden ver-
haald op de producenten van het af-
val, is dat heel mooi, maar wij willen
wel eens zien hoe men dat gaat reali-
seren.

Ook daar kreeg ik graag een ant-
woord, mijnheer de Minister, hoe u
dit principe zult waarmaken. Wij we-
ten toch allemaal dat, wanneer de
kosten worden verhaald, deze ten
laste komen van de verbruiker. De
keuze is dan ook, dat er een realloca-
tie moet zijn van de middelen. Het
is vanzelfsprekend heel mooi een
Plan goed te keuren in de Executie-
ve, want het gaat dan om een Rege-
ringsbeslissing, maar men moet ook
zorgen dat het Plan kan worden uit-
gevoerd anders heeft het helemaal
geen zin en zou het veel beter zijn
een Plan goed te keuren binnen de
perken van zijn mogelijkheden over
een bepaalde termijn. Dat men het
Plan concreet uitvoert en daarbij eer-
lijkheidshalve zegt dat men nog graag
een paar andere dingen had gedaan,
maar daartoe de nodige middelen
niet heeft. De reallocatie van middel-
en is op dit ogenblik echter proble-
matisch hoewel wij ons daarbij vra-
gen stellen. Bepaalde middelen zou-
den immers kunnen worden getrans-
fereerd naar Leefmilieu in plaats van
naar Economische Expansie. Maar
dit zijn vanzelfsprekend beleidskeu-
zen. Hoe dan ook, een reallocatie
van middelen is alleen maar mogelijk
als er een uitbreiding van bevoegdhe-
den is en wanneer er eindelijk een
eigen verantwoordelijkheid komt,
ook voor de fiscaliteit. Dit hoeft glo-
baal niet te leiden tot meer fiscale
lasten voor de bevolking. Men moet
veeleer komen tot het anders beste-
den van de middelen.

Over de luchtverontreiniging bent u
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in uw beleidsnota erg kort. U zegt
daarin dat u nog maar eens een in-
ventaris zult maken. Dat zal dan de
zoveelste zijn. Er is een doorlichting
aangekondigd voor deze periode. Is
deze doorlichting op dit ogenblik af-
gerond en zijn de resultaten u be-
kend? Welke zijn deze resultaten?

Mijnheer de Minister, de doelstellin-
gen opgenomen in uw beleidsnota in-
zake de luchtverontreiniging zijn ons
inziens zeer oppervlakkig. Wij me-
nen dat concretere opties noodzake-
lijk zijn. De aanduiding daarvan heb-
ben wij in onze inleiding reeds gege-
ven.

Wat het water betreft heeft u drie
doelstellingen vooropgesteld. Deze
doelstellingen betreffen de verbete-
ring en de bescherming van het op-
pervlaktewater, de bescherming van
de bodem envan het grondwater, het
verder uitbouwen en het beveiligen
van de watervoorziening. Wij zullen
deze drie opties even onderzoeken
en er onze mening over geven.

Ten eerste, wat de verbetering en de
bescherming van de oppervlaktewa-
ters betreft moeten wij toegeven,
mijnheer de Minister, dat u tijdens
uw ambtsperiode inderdaad een po-
ging heeft gedaan om een en ander
te verwezenlijken. U zal met ons ak-
koord gaan dat het echter veel te wei-
nig is.

Tijdens een vorige interpellatie heeft
u toegegeven dat het rendement van
de bestaande installaties tussen 15 en
20 procent bedraagt.

Minister J. Lenssens : Dat was dan
in 1981.

De heer A. Geens : Ligt dit percen-
tage thans dan hoger, want eind 1983
heeft u gezegd dat het 15 procent be-
droeg.

Minister J. Lenssens : Dat was het
percentage in 1982.

De heer A. Geens : Mijnheer de Mi-
nister, misschien kunt u ons straks
meer zeggen over het huidige rende-
ment van de bestaande installaties.

Een belangrijk element is ook dat
een groot percentage van het afval-
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waternet niet is aangesloten op een
waterzuiveringsinstallatie. Om
Vlaanderen zuiver water te bezorgen
en om de rivieren in Vlaanderen op-
nieuw leefbaar te maken ramen spe-
cialisten de totale kostprijs op 50 70
miljard frank. Wanneer wij dan met
een in de begroting voorzien investe-
ringsprogramma van 2 miljard frank
geconfronteerd worden, kunnen wij
besluiten dat ons probleem nooit kan
worden opgelost, ook niet over 35
jaar, want sommigen zouden kunnen
stellen 70 gedeeld door 2 is 35, wat
natuurlijk niet opgaat. Trouwens, na
enkele jaren ik denk dat wij reeds in
deze faze zijn zullen een aantal wa-
terzuiveringsstations meer dan deze
2 miljard frank nodig hebben om ver-
nieuwingen en aanpassingen door te
voeren.

Mijnheer de Minister, via deze weg
zullen wij er nooit geraken. Wij zul-
len dus andere wegen moeten bewan-
delen en andere opties moeten ne-
men.

Het bouwen van waterzuiveringssta-
tions is natuurlijk perfect, maar niet
voldoende. Het is dan ook zeer be-
langrijk na te gaan of het effluent dus
wat uit deze waterzuiveringsstations
komt beantwoordt aan de vereiste
normen. Mijnheer de Minister, wat
gebeurt er dan met de fosfaten en de
nitraten? Wij zouden dan ook graag
vernemen hoeveel stations op dit
ogenblik zijn uitgerust met een instal-
latie tot defosfateren en denitrifica-
tie.

Mijnheer de Minister, zoals u hebben
wij in de pers kunnen lezen dat bij
de bouw van een waterzuiveringssta-
tion in de Ossemeersen te Gent pre-
cies deze laatste trap om budgettaire
redenen niet zou worden gebouwd.
Wij beschuldigen u niet, maar wij
zouden wel graag weten of deze me-
dedeling in de pers al dan niet juist
was.

Een ander probleem betreft de ma-
nier van de slibbehandeling. In veel
gevallen is een stabilisering van het
slib nodig. Dit hangt af van de con-
ceptie van het station. Soms heeft
men anaërobegisting nodig om sta-
biel slib te realiseren teneinde dit
achteraf milieuvriendelijk te verwer-
ken of te gebruiken. Alles is inder-
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daad afhankelijk van de situatie en
geen enkele situatie is identiek. Lan-
delijke gebieden vergen andere op-
lossingen dan stedelijke gebieden.
Zeer geïndustrialiseerde gebieden
vergen ook andere oplossingen dan
urbane gebieden waar men hoofdza-
kelij k met huishoudelijk afvalwater
te maken heeft.

Mijnheer de Minister, ook daarvoor
is uiteraard een voorkomingsbeleid
ideaal. In ieder geval moet men zich
hoeden voor oversimplificatie.

Overal waar ik de laatste tijd kom
stelt men mij vragen inzake de riet-
velden, die kosten geen geld en kun-
nen het probleem oplossen.

Welnu, mijnheer de Minister, het zou
toch nuttig zijn duidelijk te maken
dat rietvelden alleen iets kunnen op-
lossen in zeer kleine gebieden, op
een beperkte ruimte en in zeer be-
perkte gevallen, onder de uitdrukke-
lijke voorwaarde dat het alleen gaat
over huishoudelijke afvalwaters, die
organisch belast zijn, want anders
gaan de rietvelden ook dood en func-
tioneren zij niet meer.

Het zijn dit soort oversimplificaties
van mogelijke oplossingen die men-
sen doen dromen van oplossingen die
geen geld kosten. Men kan geen en-
kel milieuprobleem oplossen zonder
geld en spijtig genoeg niet zonder
veel geld omdat men niet aan preven-
tief beleid heeft gedaan.

Mijnheer de Minister, er moet mij
nog iets van het hart, namelijk dat
wij in Vlaanderen altijd de neiging
hebben om het wiel opnieuw uit te
vinden, zeker inzake de waterzuive-
ring. Er bestaat sedert de jaren ‘50
een perfecte nationale kaderwet. Ik
herinner mij nog dat, toen ik mijn
beroepsloopbaan begon, men dacht
dat het probleem van de waterzuive-
ring vlug zou zijn opgelost omdat
men over een goede wetgeving be-
schikte. Maar, er is niets gebeurd.
Daarna was er de wet van 1971 waar-
in de oprichting van waterzuiverings-
maatschappijen werd aangekondigd.
Er was toen nieuwe hoop. Men
bouwde wel een aantal nieuwe instal-
laties die ondertussen echter hope-
loos verouderd zijn. U weet dat wat
ik zeg correct is. Ik kan daarvan ver-
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schillende voorbeelden geven. Al de
zeer dure installaties met bacterie-
bedden zijn momenteel quasi on-
bruikbaar. Want de bacteriebedden
zijn alleen nog nuttig in een derde
trap omdat zij anders worden vergif-
tigd door de chemische belasting van
het afvalwater.

Wij hebben zo weinig resultaat ge-
boekt omdat wij een gebrek hebben
gehad aan visie. Waar onze kader-
wetgeving destijds een voorbeeld was
voor de ons omringende landen dan
moeten wij nu, wat de praktijk be-
treft, een voorbeeld nemen aan de
andere landen. Ik verwijs hier vooral
naar Nederland en Duitsland, en
zelfs naar Frankrijk waar men op het
gebied van de afvalwaterzuivering
heel wat verder staat dan bij ons.
Men heeft hier vooral verkeerde con-
cepties tot stand gebracht dat is een
heel gevoelig punt waarop ik reeds
bij vorige gelegenheid sterk de na-
druk heb opgelegd door de manier
waarop wij onze studiebureaus ver-
goeden. Wij betalen onze studiebu-
reaus op basis van de kostprijs van
de installatie. Maar, wij hebben geen
enkel verhaal wanneer deze installa-
tie achteraf niet blijkt te werken. Dat
is een onfatsoenlijke manier van
doen. U hebt enkele jaren geleden
een poging gedaan om daaraan iets
te veranderen. Dat is natuurlijk niet
zo eenvoudig. Ik meen dat men hoe
dan ook wat dit soort installaties be-
treft, dat geldt ook voor de afvalver-
branding, de methode moet verlaten
waarbij studiebureaus worden be-
taald op basis van een percentage van
de kostprijs van de installaties. Wat
voor motivatie heeft dat studiebu-
reau dan om een economisch renda-
bele installatie te ontwerpen ? Zij
hebben er alle belang bij om een zo
duur mogelijke installatie te ontwer-
pen, of die nu functioneert of niet.
U weet ook dat niet altijd de duurste
installaties de beste zijn. In Neder-
land bestaan tientallen zo niet hon-
derden installaties met oxydatieslo-
ten die zeer goedkoop en zeer effi-
ciënt zijn maar die men steeds gewei-
gerd heeft in ons land te bouwen.
Daarin is nu enige verandering geko-
men. Ik heb gezien dat u in uw plan-
ning het bouwen van een oxydatie-

sloot als experiment hebt opgeno-
men. Ik vind het nogal kras dat u dit
nog als experiment moet beschouwen
waar dit soort installatie reeds jaren-
lang in het buitenland haar waarde
heeft bewezen.

Wat betreft de afvalcollector hebben
reeds vorige sprekers uitvoerig vra-
gen gesteld. Ik ga daar niet verder
op in.

Ik wil echter uw aandacht vragen
voor bladzijde 13 van uw beleidsnota
waar u spreekt over de kwaliteits-
doelstellingen van bepaalde waterlo-
pen in Vlaanderen. Dat moet natuur-
lijk gebeuren uit respect voor de Eu-
ropese richtlijnen. Ik wil u echter vra-
gen daaraan zeer sterk de hand te
houden. Ik geloof niet dat alleen het
opleggen van lozingsnormen aan de
bedrijven het probleem zal oplossen.

Integendeel, ik denk dat het veel be-
ter is kwaliteitsnormen aan de water-
lopen toe te kennen en de overtre-
ders van deze normen streng te be-
straffen, want lozingsnormen is één
zaak maar de vrijwaring van de zui-
verheid of de kwaliteit van het opper-
vlaktewater is een andere zaak.

Mijnheer de Minister, in uw beleids-
nota heeft u ook gesproken over de
herstructurering van de maatschap-
pijen. Ik zal daar niet verder op in-
gaan omdat wij waarschijnlijk, bij de
behandeling van het decreet, nog uit-
gebreid de mogelijkheid zullen krij-
gen om hierover te spreken. Ik wil
nogmaals zeggen dat ik u tenvolle  wil
steunen bij uw onderneming om de
fusie door te voeren, niettegenstaan-
de alle acties die thans op gang ko-
men om deze fusie tegen te gaan.
Men gebruikt hiervoor valse argu-
menten.

Ik wil hier duidelijk stellen dat water
en stroomgebieden geen provinciale
grenzen hebben. Bijgevolg is het
noodzakelijk één globaal concept te
maken waarbij men zich wel de be-
denking moet maken of het niet
noodzakelijk is de regionale opdeling
van de waterzuiveringsmaatschappij
te herzien in de verschillende stroom-
gebieden die in Vlaanderen bestaan.

Mijnheer de Minister, ik wil nog een
en ander zeggen over de bescherming

van de bodem en het grondwater. U
heeft melding gemaakt van ,,kwests-
baarheidskaarten” die tegen het mid-
den van het jaar beschikbaar zouden
zijn. Sommige ervan heb ik gezien.
Ik weet niet of het over precies de-
zelfde kaarten gaat maar zij werden
door een eminent bioloog getoond.
Deze kaarten zijn zeer verontrustend
en tonen aan dat grote gebieden in
Vlaanderen totaal ongeschikt worden
voor drinkwater. Mijnheer de Minis-
ter, ik ben de mening toegedaan dat
de ,,mestbanken” - verontschuldig
mij dat ik er nog eens op terugkom
- het gevaar voor uitbreiding van
deze gebieden nog zal vergroten.
Terloops moet worden opgemerkt
dat gezond grondwater noodzakelijk
is voor sommige industrieën en zeker
op sommige plaatsen, en dat weet u
zeer goed.

Wat de uitbouw en de beveiliging van
onze watervoorziening betreft heeft
u bepaalde accenten gelegd en ge-
zegd dat de groei van het verbruik
sneller stijgt dan voorzien.

De onafhankelijkheid van onze infra-
structuur en waterbevoorrading staat
of valt met de kwaliteit van onze op-
pervlaktewaters. Wanneer wij daar-
net hebben gesteld dat de grondwa-
ters bijna overal in Vlaanderen on-
bruikbaar worden om als drinkwater-
winning in aanmerking te komen dan
hebben wij maar één oplossing meer,
met name de oppervlaktewaters.
Ook daar is de cirkel rond. Als wij
zorgen voor een goede oppervlakte-
waterzuivering en voor zuivere op-
pervlaktewaters is er met onze drink-
watervoorziening helemaal geen pro-
bleem. Mijnheer de Minister, con-
creet wordt hieraan veel te weinig ge-
daan.

Ik wens nog even terug te komen
een streekgebonden probleem.

OP

De Voorzitter : Mijnheer Geens,
mag ik u vragen uw betoog af te ron-
den.

De heer A. Geens : Ik ben bijna aan
het einde, mijnheer de Voorzitter.

Zoals ik reeds zei wens ik een con-
creet probleem uit mijn streek naar
voren te brengen. In 1968 reeds was
het Zwalmbekken voorzien als zijnde
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een mogelijke drinkwaterreserve.
Reeds in 1968 waren de plannen
klaar. Ondertussen is er niets ge-
daan, behalve de aanleg van één col-
lector in Zottegem, om over te gaan
tot de bescherming van de Zwalm.
Geen enkel waterzuiveringsstation
werd gebouwd. Tot op vandaag is in
de planning ter zake nog altijd niets
voorzien.

Tot slot, mijnheer de Minister, wens
ik te verwijzen naar een bevoegd-
heidsprobleem. De laatste tijd heb-
ben wij, bij herhaling, kunnen vast-
stellen dat er problemen ontstaan in
verband met de bevoegdheden.

Wij hebben een nationale Staatsse-
cretaris die zegt dat zij er zal voor
zorgen dat binnen tien jaar de Schel-
de zuiver zal zijn. Mijnheer de Minis-
ter, de nationale Staatssecretaris
heeft daar niets mee te maken maar
toch zegt zij iets dergelijks. Als Lid
van deze Raad maar zetelend in de
nationale Regering draagt zij bij tot
de verwarring.

Mijnheer de Minister, ik geloof dat
u en de Vlaamse Executieve de moed
en de kordaatheid moeten opbrengen
om consequent de bevoegdheden die
aan de Vlaamse Regering zijn toege-
meten, door die Regering in hun to-
taliteit, zonder compromissen, te la-
ten uitvoeren. (Applaus bij de VU en
de SP)

De Voorzitter : De heer F. Cauwen-
berghs heeft het woord.

De heer F. Cauwenberghs (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
mag ik op mijn beurt de verslaggever
hartelijk danken en proficiat wensen
voor zijn verslag. Gezien de volledig-
heid van het verslag kan ik mij beper-
ken tot enkele bedenkingen, vragen
en mogelijk enkele wensen.

Mijnheer de Minister, de Europese
Gemeenschap heeft 1987 uitgeroe-
pen tot Het Jaar van het Leefmilieu.
Ik lees in het verslag dat de Executie-
ve het leefmilieujaar een uitzonderlij-
ke gestalte zal geven.

De gevoeligheid voor alles wat met
leefmilieu heeft te maken is op een
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zeer brede basis doorgedrongen tot
het grote publiek. Een aantal sensa-
tionele rampen hebben hiertoe bijge-
dragen. We moeten echter ook aan-
dacht hebben voor de gecumuleerde
kleine vervuiling, waartoe iedereen
bijdraagt. Dit betekent inderdaad
een belasting van het milieu en moet
dus ook worden beperkt.

Iedereen vervuilt. Men zou er de bur-
ger volledig van bewust moeten ma-
ken dat het verkwisten van schaarse
goederen zoals schoon water, zuivere
lucht, ongerepte landschappen en an-
dere niet ongestraft kunnen door-
gaan. Mochten wij het milieujaar
kunnen afsluiten met de vaststelling
dat zowel de industrie, de KMO’s,
als de gewone burger zich meer mi-
lieubewust voelt, dan zouden wij
kunnen beginnen met de schoon-
maak van de vervuiling van het verle-
den.

Er ligt dus voor de Executieve een
zware opdracht van bewustmaking
op tafel.

Graag maak ik enkele bedenkingen
over het Afvalstoffenplan. Eind fe-
bruari heeft de Executieve van de
Vlaamse Gemeenschap haar Afval-
stoffenplan goedgekeurd en dit met
een geldigheidsduur van vijf jaar, na-
melijk 1986-1990. Daarin lees ik in
het hoofdstuk betreffende de huis-
houdelijke afval dat de mogelijkheid
wordt aangehaald om het toezenden
van ongevraagd gratis drukwerk, zo-
als reclamebladen, folders en derge-
lijke meer te verbieden. Dit voorstel
betekent een beperking van de vrij-
heid van meningsuiting, van druk-
pers, en eveneens van de vrijheid van
handel en nijverheid. Het geringere
papierverbruik weegt absoluut niet
op tegen de beperking van de hierbo-
ven genoemde rechten en vrijheden.
Een zekere sensibilisering is wense-
lijk. Aan overdrijving heeft niemand
wat.

Tevens wordt gedacht aan een moge-
lijke verlenging van de garantieter-
mijnen op produkten. Ik meen dat
dit geen enkele invloed zal hebben
op de werkelijke levensduur van een
produkt, het zal wel een eenzijdige
verzwaring opleggen aan de verplich-
ting van de verkoper. Een sensibilise-
ring en opvoeding van het publiek
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tot het verlaten van de wegwerpcul-
tuur en tot de bevordering van het
herstellen van produkten is hier op
zijn plaats.

Mijns inziens is het stimuleren, en het
bege le iden  van  de  tweedehands-
markten ecologisch nuttig. Graag
had ik uw aandacht voor de tweede-
handswinkels en andere gevestigde
tweedehandshandelaars.

In verband met de bijzondere afval-
stoffen lees ik in het verslag dat u
voorziet in de erkenning van de rui-
mers. Ik vraag u bij de vaststelling
van de normen tot erkenning van de
ruimers en van de afvalolie-ophalers,
alsook bij de uitwerking van een au-
towrakkenplan, over te gaan tot een
overleg met de bedrijfsorganisaties,
die uiteindelijk de nodige kennis van
zaken hebben.

Thans kom ik tot enkele gemeentelij-
ke problemen.

Bij de bescherming van het opper-
vlaktewater vermeldt het rapport dat
het investeringsbeleid blijft steunen
op het algemeen waterzuiveringspro-
gramma  voor Vlaanderen, met de
klemtoon op ten eerste de rentabili-
satie van de beschikbare infrastruc-
tuur en ten tweede de aanwending
van alternatieve zuiveringssystemen
in landelijke gebieden.

Verder lees ik dat het rioleringsbe-
leid van de gemeenten hierop dient
te worden afgestemd. Nieuwe richt-
lijnen zijn in voorbereiding in ver-
band met het opmaken en/of herwer-
ken van de algemene rioleringsplan-
nen, waarbij de waterzuiveringsmaat- .
schappijen de nodige hulp zullen bie-
den. Wanneer de nodige hulp zich
beperkt tot het helpen opmaken van
plannen en het helpen vaststellen van
bepaalde keuzen, meen ik er te moe-
ten op wijzen dat uw aandacht zich
ook moet uitstrekken tot het bieden
van de nodige financiële hulp naar
de gemeenten toe.

De financiële gezondmaking van de
gemeenten is op de goede weg. Feit
is dat wij daarin geen verandering
mogen brengen. Bijgevolg mogen er
geen nieuwe lasten op de gemeente-
besturen worden gelegd.

In verband met de financiële lasten
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van de gemeenten, vestig ik uw aan-
dacht op de zware financiële inspan-
ningen die zij reeds moeten leveren
voor het ophalen en het verwerken
van huishoudelijke afval. Ik geloof
dat er dringend dient te worden ge-
zocht naar voordeliger methodes van
verwerking.

In verband met mijn eigen streek,
met name de Rupelstreek, feliciteer
ik u voor de sluiting van zowat veer-
tien storten. Wij vragen u dit werk
volledig te beëindigen, zodat wij ver-
lost worden van de frustraties die wij
ter zake blijven hebben. Regelmatig
wordt onze streek in een slecht dag-
licht geplaatst door mensen die er
hun hobby schijnen van te maken en
die menen onze streek daardoor goe-
de diensten te bewijzen. Integendeel.

Ter zake heb ik een duidelijke vraag :
onlangs kwam een illegaal gipsstort
te Klein-Willebroek, via de pers en
het BRT-nieuws, in de actualiteit.
Gaat het hier om een illegale stort-
plaats die dringend dient te worden
gesaneerd? Wat is de toestand ter za-
ke? Is het terrein radio-actief en ge-
vaarlij k?

Mijn vragen, meer algemeen naar de
streek toe, zijn: dat u verder zou gaan
met het opsporen van de gevaarlijke
sites en oude stortplaatsen, alsook
dat de afwerking van de gesloten
storten zou gebeuren en dat u naar
een degelijke manier van afwerken
zou zoeken.

Ten slotte kom ik
selijk probleem.

tot een zeer plaat-

U hebt het initiatief genomen om
voor Kruibeke en Hemiksem een
aantal gronden te bemonsteren.
V6or  Kruibeke gaat het om 162 en
voor Hemiksem om 122 stalen, geno-
men in private tuintjes.

Ik verneem dat de uitslag daarvan
individueel wordt medegedeeld. Ik
verzoek u het initiatief te nemen die
uitslagen ook aan de gemeentebestu-
ren kenbaar te maken, ten einde de
gemeentebesturen toe te laten ook
aan de personen waarvan, de tuintjes
niet werden onderzocht, deze resul-

taten kenbaar te maken, zodat de ge-
dane aanbevelingen tot bekalken en
bewerken van de grond op ruimer
vlak resultaten zouden opleveren.
Ter zake kreeg ik graag uw ant-
woord.

De Voorzitter : De heer Sleeckx
heeft het woord.

De heer J. Sleeckx (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, rekening
houdend met de mij toegemeten tijd,
beperk ik mij tot één onderwerp. Ik
zal vervolgens enkele vragen stellen
in verband met mijn streek.

Gisteren las ik in ,,De Standaard”
een artikel over de fusie van de
Vlaamse Waterzuiveringsmaatschap-
pij ,  VWZ en de Waterzuiverings-
maatschappij van het Kustbekken,
WZK. De vraag rees of een fusie wel
de voordeligste oplossing is.

Bij het doornemen van dit artikel ben
ik tot enkele vaststellingen gekomen.
Ik kan me bij dit artikel en bij de
opinie van de mensen van het WZK
aansluiten.

Ik wens erop aan te dringen dat, voor
de Minister een definitief besluit
neemt, hij moet weten wat hij doet.

De heer A. Denys : Het wordt een
ontwerp, geen besluit. Er is een ver-
schil.

De heer J. Sleeckx : Een ontwerp
kan een decreet worden. Wij moeten
onze voorzorgen nemen en de Minis-
ter op de hoogte brengen van even-
tuele problemen.

Is het bij voorbeeld niet beter de wa-
terzuivering te structureren per pro-
vincie? De provincies zijn immers
nauw betrokken bij het milieubeheer
en betalen overigens het grootste ge-
deelte van de werkingskosten.

Heeft de fusie een besparend karak-
ter ? Integendeel, wordt door ken-
ners beweerd. De fusie zou de perso-
neels- en werkingskosten aanzienlijk
opdrijven. De VWZ bij voorbeeld
houdt zich met het oog op de fusie
niet aan een moratorium. Zij inves-
teert nog steeds, wat de fusieoperatie
zwaar zou kunnen hypothekeren. Zo
werd onlangs een computer aange-
kocht voor de uitbouw van een boek-

houding waarvan het programma niet
eens compatibel is met dit van de
WZK. Hetzelfde geldt voor de pro-
motie van personeel. Ook hiermee
wordt niet gewacht tot na de fusie.

Volgens dit artikel bestaat de redene-
ring voor de fusie uit drie grote
krachtlijnen :

,,l. Het bestaan van twee maatschap-
pijen (parastatalen B) naast mekaar
vormt een hinderpaal voor een ge-
coördineerd beleid. Maar, repliceert
het WZK-personeel, het beleid moet
door de overheid worden vastge-
legd ; de maatschappijen voeren
slechts uit. In Nederland belemmert
het bestaan van 30 Waterschappen,
verenigd in de Unie van Waterschap-
pen, toch ook het voeren van een
degelijk beleid niet ?

2. Het verschil in het tarief dat beide
maatschappijen aanrekenen, brengt
de concurrentiepositie van sommige
bedrijven in het gedrang. Ook in het
buitenland, aldus onze WZK-woord-
voerders, worden per streek (per bas-
sin, per waterschap) andere tarieven
aangerekend. Binnen Vlaanderen
betalen de bedrijven ook een andere
prijs voor bijvoorbeeld elektriciteit of
drinkwater.

3. Momenteel kan de VWZ minder
nuttig gebruik maken van de know-
how van de WZK. Ook dit argument
van Lenssens houdt geen steek, zegt
men bij de WZK.

Bij de oprichting van de VWZ in
1981 hebben verscheidene ervaren
werknemers van de WZK, die al se-
dert 1975 bestaat, hun kandidatuur
gesteld voor de VWZ. Slechts één
administratieve kracht werd in dienst
genomen. Twaalf aanvragen tot over-
plaatsing werden later afgewezen. De
VWZ heeft derhalve ettelijke kansen
verkeken om van de kennis van de
WZK nuttig gebruik te maken.”

Ik heb een deel van dit artikel voor-
gelezen om de Minister ertoe aan te
zetten, eer dit ontwerp tot wet wordt,
om goed te overwegen wat het eigen-
lijk betekent en welke de gevolgen
zouden kunnen zijn. Vandaar mijn
korte uiteenzetting in verband met
die fusie waarin wij verscheidene pro-
blemen zien.
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Voorts zou ik bij de problemen van
mijn streek willen blijven en meer be-
paald bij de zware metalen. In de
streek van Balen-Wezel-Mol zijn er
nog altijd problemen rond cadmium.
Dit hoeft geen verder betoog.

Onlangs is tijdens een vergadering.
gebleken dat heel wat waterputten
niet meer mogen worden gebruikt.
Aangezien de mensen verplicht zijn
op eigen kosten aan te sluiten op de
waterdistributie, is het voor velen
van hen onmogelijk over te schakelen
van putwater naar leidingwater. Ie-
mand vertelde dat dit hem ongeveer
220.000 tot 280.000 frank zou kosten.
Dit gaat niet op. Wanneer de gezond-
heidsdienst beslist dat het putwater
niet meer bruikbaar is, kan de bevol-
king daar toch niet het slachtoffer
van zijn vooral wanneer de kosten zo
astronomisch hoog zijn. Gezinnen
met een beperkt inkomen hebben
niet de mogelijkheid om aan te slui-
ten op het distributienet en zijn der-
halve verplicht het ongezonde water
verder te blijven gebruiken.

Vandaar dat ik een pleidooi wil hou-
den voor een behoorlijk financiële
tussenkomst van de overheid, ten-
minste om deze mensen te depanne-
ren. Dit zal bijkomende uitgaven ver-
gen, maar ik hoop dat de Minister
het probleem ten gronde zal willen
onderzoeken want zo kan het niet
verder. Op een bepaald ogenblik
werd gesuggereerd dat de gemeenten
de kosten moeten dragen. De Minis-
ter weet echter ook wel dat wegens
hun financiële moeilijkheden de
meeste gemeenten deze supplemen-
taire uitgaven niet aankunnen. Van-
daar dat ik een beroep doe op de
Vlaamse overheid om dit probleem
ten gronde te bekijken en er dringend
iets aan te doen.

Ik wens ook mijn ontgoocheling uit
te spreken over-  het feit dat er op-
nieuw een vergunning werd verleend
aan Phillips Petroleum. De Minister
argumenteert dat anders weer eens
80 arbeidsplaatsen verloren gaan
maar in die optiek moet hij ook dur-
ven zeggen dat een aantal bedrijven
zich niet meer in deze streek willen
vestigen omwille van de grote stank-
hinder. De mensen van Tessenderlo

zijn enorm ontgoocheld omdat ze op-
nieuw zullen worden geconfronteerd
met deze onvoorstelbare stank. Zoals
ik enkele dagen geleden in ,,De Mor-
gen” heb gelezen, heeft een Euro-
pees parlementslid bij de opening van
het Jaar van het Milieu mercaptanen
uitgegoten in de asbakken zodat de
aanwezigen zelf konden vaststellen
dat dergelijke stank onverdraaglijk
is. Mijnheer de Minister, ik wil alleen
ter overweging geven wat het verle-
nen van een nieuwe vergunning aan
die fabriek betekent op het vlak van
volksgezondheid.

Zoals ik ook in de Commissie heb
gesteld, blijk ik terugkomen op mijn
,,stokpaardje”. Ik vernam dat in Ne-
derland binnenkort een wet zal ver-
schijnen over het kadaster van de mi-
lieubelaste gronden. Ik herhaal dat
het niet kan blijven opgaan, mijnheer
de Minister, dat mensen een stukje
grond kopen, mede om aan de crisis
het hoofd te bieden, daar wat gaan
op planten en dan tot de vaststelling
komen dat datgene wat ze hebben
geplant niet eetbaar is. Vandaar dat
ik aandring u kan dat vanzelfspre-
kend niet alleen opdat rekening zou
worden gehouden met mijn voorstel,
zodat mensen, wanneer zij een stukje
grond kopen, tenminste weten hoe
,,gezond” die grond wel is.

Mijnheer de Minister, zeer graag zou
ik antwoord krijgen op mijn vragen.
Ik hoop dat u vooral mijn bedenkin-
gen omtrent de waterputten in Balen
en Mol in overweging zult nemen.
(Applaus bij de SP, Agalev en VU)

De Voorzitter : De heer Laverge
heeft het woord.

De heer J. Laverge (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, de priori-
taire doelstelling van het beleid blijft
het voorkomen van milieuhinder en
milieuschade om de kwaliteit van het
leefmilieu, waarin wij allen bewegen,
te vrijwaren en te verbeteren.

Reeds enkele jaren is de Regering
zeer actief in de afvalstoffenproble-
matiek, de luchtverontreinigingspro-
blemen en het water- en bodembe-
leid.

De inbreuk op geluidshinder wordt

echter nog stiefmoederlijk behan-
deld, alhoewel dit een zeer acute
plaag is geworden in onze gemeen-
schap.

Lawaai wordt soms betiteld als een
afvalprodukt van de moderne samen-
leving. Niets is echter minder waar :
afvalprodukt ja, modern in geen ge-
val, maar wel zeer actueel. Enkele
historische gegevens bewijzen dit : in
het Oude Rome was het lawaai van
de met ijzer beslagen wielen op de
straatstenen zo erg, dat er in verschil-
lende teksten gewag wordt van ge-
maakt verkeerslawaai ,,avant la let-
tre” . De Romeinse dichter Horatius
65 vr Christus schreef aan Julius Flo-
rus : ,,De dichters houden van bossen
en vluchten het rumoer van de steden
. . . en U wil dat ik zou zingen midden
het lawaai dat te Rome dag en nacht
weerklinkt”.

Onder Koning Elisabeth 1 1539-1603
werd een decreet uitgevaardigd waar-
bij het aan mannelijke onderdanen
verboden werd hun vrouwen te slaan
na 10 uur ‘s avonds, daar het ge-
schreeuw van de slachtoffers de
nachtrust van de buren zou versto-
ren. Dat is historisch juist, mijnheer
de Minister. Schopenhauer 1788-
1860 klaagt over het knallen van de
zweep. ,,De zweep”, zo meent hij
,,heeft reeds vele en schone gedach-
ten de wereld uitgeknald”. Een mo-
derne plaag is lawaai dus zeker niet,
maar ze heeft zich wel geaccen-
tueerd.

U ziet, mijnheer de Minister, geachte
collega’s, dat de al jaren bestaande
plaag zich werkelijk heeft geaccen-
tueerd.

De bronnen van lawaai zijn voor de
hand liggend. We maken onder-
scheid tussen : verkeerslawaai (lucht-
,rail- en wegverkeer) ,  industriela-
waai, burenlawaai en vrijetijdsla-
waai.

Verkeerslawaai

De stijgende densiteit geeft aanlei-
ding tot een sterke verzwaring van
dit type van lawaai. Technisch zijn
daar evenwel oplossingen voor, zijn-
de in de richting van de lawaaiver-
wekker of het toepassen van technie-
ken om dit lawaai te dempen en aan-
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vaardbaar te maken. In het wegver-
keer zouden lawaainormen voor wa-
gens, moto’s en bromfietsen reeds
heelwat kunnen oplossen. Het toe-
passen van geluidsdempende mate-
rialen zou bijna een verplichting
moeten zijn welke door de openbare
besturen dienen aangenomen te wor-
den. Daar dit laatste evenwel zware
investeringen vraagt, zou men even-
tueel kunnen overwegen een deel van
de autobelasting te beschouwen als
een milieutaks ter beschikking voor
werken en acties ter bestrijding van
dit wegverkeerslawaai.

De heer A. Denys : U zou toch geen
nieuwe taks willen invoeren ?

Deze vorm van lawaai is reeds in vele
gevallen positief geëvolueerd door de
concentratie van bedrijven op indus-
trieterreinen. Niettemin zijn in vele
steden nog bedrijven actief en vooral
kleinere bedrijven. Deze kunnen de
oorzaak zijn van heel wat narighe-
den. Om daarop te reageren zouden
de mogelijkheden moeten geboden
worden om storende bedrijven te be-
geleiden naar een ambachtelijke zone
of industriezone en zelfs daarvoor fi-
nanciële middelen ter beschikking te
stellen in de vorm van verhuispre-
mies. Voor minder storende bedrij-
ven kan door goed advies van be-
voegde ambtenaren technische isola-
tie-oplossingen uitgedokterd worden.

De heer J. Laverge : Neen, ik stel
voor een deel van de autotaks be-
schikbaar te stellen om de problemen
van het verkeerslawaai te helpen op-
lossen.

Burenlawaai

Ook voor het spoor dienen meer ini-
tiatieven genomen te worden om in
woonagglomeraties het lawaai van
voorbijrazende treinen te beperken.

Dit is misschien wel de meeste delica-
te vorm van lawaaihinder omdat we
hier rechtstreeks te maken hebben
met mensen die we elke dag ontmoe-
ten. Er zijn veel mogelijke bronnen
van lawaai in huis : stappen (klompen
op de trap), sanitaire installaties (af-
lopen, doorspoelen van WC . ..) luid-

VU-Raadslid A. Geens was eveneens spreker bij de behandeling van de Leefmilieu-
begroting
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ruchtige  gesprekken, ruzies, feestjes,
spelende kinderen, huilende baby’s,
huisdieren, huishoudelijke apparaten
(stofzuigers, wasmachine . ..) TV en
radio, grasmaaier enz. Hinder kan
voorkomen worden of toch minder
worden door een goede isolatie, een
goed gedrag en goede verhouding
met de buren. De laatste twee zijn
daarvan zeker de belangrijkste.

Vrijetijdslawaai

Het is merkwaardig dat vele mensen
die de hele dag in de drukte en het
lawaai gezeten hebben op hun werk,
in hun vrije tijd opnieuw lawaai op-
zoeken: sportmanifestaties, motor-
en autoraces en discotheken. Vooral
discotheken en andere muziek- en
dansgelegenheden zijn zware bron-
nen van geluidshinder. Het geluidsni-
veau ligt meestal boven (soms ver bo-
ven) het wettelijk toegelaten niveau,
wat zeer schadelijk is voor het ge-
hoor. Bovendien wordt dikwijls bu-
renhinder veroorzaakt omdat zij
veelal in geïmproviseerde omstandig-
heden in bestaande gebouwen in
woonwij ken worden opgezet. Oplos-
singen zijn hier een strengere contro-
le op de geluidsinstallatie, verbete-
ring van de gevelisolatie, controle op
de vestiging van nieuwe instellingen
en het streng toepassen van de vige-
rende wetten en reglementeringen.

Deze problematiek kan aangepakt
worden door grotere sensibilisatie
van de bevolking en door de nodige
investeringen van openbare besturen
en privé. Over dit alles is in de be-
leidsnota van 1987 weinig terug te
vinden. In de beleidsnota van 1986
gaf de Minister volgende aanzet :

,,Om efficïent  de geluidshinder te
kunnen bestrijden is een moderne ba-
siswetgeving nodig, waarbij met de
bevoegdheid die in deze materie aan
het Vlaamse Gewest toevertrouwd is,
rekening gehouden wordt. Het is dan
ook nodig de wet van 18 juli 1973
betreffende de bestrijding van de ge-
luidshinder aan te passen.”

Tot op vandaag is daaraan weinig of
zelfs niets gedaan, alhoewel deze wet
van 18 juli 1973 een belangrijke mi-
lieuwet was. Om tijd te winnen zal ik
de artikelen van deze wet die een
belangrijke bevoegdheid geven aan
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de Minister niet citeren. Op grond
van deze artikelen kan de Minister
de nodige maatregelen treffen om de
gezondheid van de bevolking te
bevorderen door de geluidshinder te
verminderen.

Spijtig genoeg heeft deze bijna 15
jaar oude wet weinig koninklijke be-
sluiten gekend, amper 2. Nochtans
waren 9 Ministers bevoegd om initia-
tieven te nemen onder het toezicht
van de Minister van Volksgezond-
heid en Leefmilieu. *

Mijnheer de Minister, uw beleidsnota
van 1987 is enigszins een copie van
die van 1986, maar ze herneemt de
basiswetgeving omtrent geluidshin-
der niet. Dat is een spijtige vaststel-
ling, want, vooral in het jaar van het
leefmilieu is het gepast de plaag van
de lawaaihinder die een grote impact
heeft op de volksgezondheid, aan te
pakken. Ik denk hierbij aan depres-
sies, zenuwinzinkingen, stress, over-
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gevoeligheid. Men heeft het in het
kader van het leefmilieu over water-
,lucht- e n bodemverontreiniging,
over afvalstoffen, maar over geluids-
hinder spreekt men weinig. De gevol-
gen van geluidshinder zijn moeilijk
te meten, toch tast hij de gezondheid
van de mensen zeer sterk aan. Onze
steden en gemeenten worden erdoor
geplaagd. 80 procent van de klachten
ingediend bij de dienst hinderlijke in-
richtingen van de gemeenten zijn
klachten over lawaaihinder.

Mijnheer de Minister, mag ik u vra-
gen de openbare besturen ertoe aan
te zetten het probleem van de lawaai-
hinder aan te pakken. Ik hoop ook
dat de Vlaamse Executieve en de
Vlaamse Raad in 1987, het Jaar van
het Milieu, meer belangstelling zul-
len hebben voor het probleem van
het lawaai en voor de geluidswetge-
ving en ter zake initiatieven zullen
nemen. (Applaus bij de PW)

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Ik stel u voor onze
werkzaamheden hier te onderbre-
ken. Wij zetten deze bespreking
voort deze namiddag, om 14 uur.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
12.15 uur.
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